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� Rok 2024 je Rokem české hudby. Jedná se
o kulturní událost, která každých deset let připo−
míná české skladatele a jejich tvorbu. Přede −
vším tedy těch nejslavnějších a nejznámějších
skladatelů – Smetany, Dvořáka, Janáčka a Mar −
tinů. Jaký máte  vztah k těmto pánům?
� Já se netajím tím, že k mým oblíbencům patří
především Leoš Janáček. V jeho dílech naleznete smír – po naší generaci
přijde generace nová a není správné bránit se přirozenému rytmu života.
To Janáček řeší například v Její pastorkyni, v Lišce Bystroušce nebo i ve
Věci Makropulos. ... pokračování na straně 5

�
Rozhovor s ředitelem Divadla
Josefa Kajetána Tyla Martinem Otavou

���Pane radní, ve své gesci máte
oblast ekonomiky. Chtělo by se ří−
ci, že patříte k těm nejbohatším
na krajském úřadě, protože roz−
hodujete o tom, kde a za kolik se
bude utrácet. Samozřejmě je to
trošku jinak, ale přesto – můžete
ovlivnit anebo mluvit do toho, kde
se bude investovat? Měl byste
mít v tomto směru zřejmě nevíce
informací.
�� Samozřejmě, tak jako ostatní
členové Rady Plzeňského kraje,
spolurozhoduji o osudu peněz
schválených v  „Rozpočtu“ na pří−
slušný rok. Většina soubojů o pe−
níze se odehrává v  době září až

listo pad rok předtím. A zde si pří−
slušné odbory krajského úřadu na
základě určitých mantinelů vyme−
zených finančními možnostmi vy−
bírají priority financování. A na
mně je stanovit tyto základní
mantinely nebo parametry.
Dru hým souběžným kro−
kem je určit možnosti při
financování individuál−
ních projektů. A tady,
tak jako každý jiný rad−
ní, mám možnost mlu−
vit do toho, kde by by−
lo vhodné in ves  tovat.
A podle výsledku
těchto jednání se

sestaví právě zmí−
něný rozpočet.
V průběhu roku je
možné upra vovat
investice, respek−

tive výdaje pomocí rozpočto −
vých opatření, podle konkrétních
a upřes něných podkladů.
��Jaké jsou konkrétní momentál−
ní záměry v investicích v Plzeň −
ském kraji?
���Dá se říci, že rok 2024 je v in−
vesticích specifický tím, že kromě
již pravidelných výdajů na dopravní
obslužnost a opravy, resp. investi−
ce do silnic, máme připravené pro−
jekty do našich škol a školských
zařízení, a to až ve výši 1,228 mi −
liardy korun. Jde zejména o rozší−
ření výukových prostor ve střed−
ních školách, snížení energetické

Kde a za kolik se bude letos v Plzeňském kraji utrácet?
Na to se ptáme radního Bc. Pavla Stroleného.

Bc. Pavel Strolený ... pokračování na straně 3

�
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Architektonicko−provozní studie
revitalizace hlavní budovy Knihov −
ny města Plzně v  ulici Bedřicha
Smetany 13 je už hotová. 

Vypracovali ji plzeňští architekti
Jaromír Veselák a Jan Toman a je
prvním velkým krokem k  rozsáhlé
přestavbě, která zlepší služ−
by, jež knihovna poskytuje,
a umožní rozvoj její ko −
munitní činnosti. Přeměna
knihovny by měla začít
v nejbližších letech a město
Plzeň ji uhradí i díky přislí −
bené dotaci z výzvy ITI
Strategie Plzeňské aglome−
race 2021−2027.

„Naše Knihovna města Plzně patří
k  největším zařízením svého typu
v republice. Od svého vzniku se však
potýká s nedostatečnými prostory
budovy v ulici Bedřicha Sme tany. Ta
je totiž situována na velmi dobře
dostup ném místě v  centru města
a denně ji tedy navštíví okolo pěti set
čtenářů. Její prostory a zázemí však

nevyhovují potřebám uživatelů, za−
městnanců ani knižního fondu. Je
proto nutné knihovnu revitalizovat,
aby odpovídala standardům 21. sto−
letí,“ uvedla radní města Plzně pro
oblast kultury a památkové péče
Eliška Bartáková. Upozor nila, že nej−

větší proměnou by měl projít prostor
Ústřední knihovny pro dospělé v pří−
zemí a také prostor podkroví, kde by
díky půdní vestavbě měl vzniknout
multifunkční sál s klubovnou pro ko−
munitní aktivity a malou střešní tera−
sou. Navr hované úpravy se však
v určité míře dotknou všech šesti po−
dlaží od sklepa až po půdu.  

Budova v ulici Bedřicha Smetany
13 je nemovitou kulturní památkou

a zároveň je součástí Městské pa−
mátkové rezervace Plzeň. Byla po−
stavena v roce 1914 architektem
Lud wigem Tremmlem a stavitelem
Františkem Němcem st. a původně
sloužila jako Anglo−rakouská ban−
ka. Jako součást řadové výstav −
by téměř neumožňuje přístavbu.
Knihov na ji užívá od druhé poloviny
50. let minulého století. Veřejnosti
v ní slouží Ústřední knihovna pro
dospělé, Ústřední knihovna pro děti
a mládež, Studovna a  informační
služby, Pola nova síň. Ve zbylé části
sídlí vedení organizace, ekonomic−
ko−provozní úsek vč.  knihařské 
dílny a údržbářské dílny, úsek IT,
Oddělení nákupu a zpracování
knihov ních fondů a Oddělení styku
s veřejností.

Studie, která získala všechna po−
třebná stanoviska, včetně vyjádření
památkářů, se v příštím roce stane
podkladem k vypsání soutěže na pro−
jekt stavby. Vlastní realizace staveb−
ních úprav by mohla proběhnout v le−
tech 2025−2026. Náklady na revita −
lizaci by měly podle současných od−
hadů činit necelých 100 milionů ko−
run, z dotačního programu v  rámci
výzvy ITI Strategie Plzeňské aglo −
merace 2021−2027 je přislíbeno až
70 milionů korun. 

První velký krok k revitalizaci 
knihovny, schválená je i studie
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náročnosti budov nebo rekonst −
rukce gastroprovozů. V dopravě je
to 200 mil Kč za napojení severní−
ho Rokycanska na D5 nebo vybu−
dování nového přestupního termi−
nálu v Klatovech. 

Hodně zmiňovanou investiční
akcí je i rekonstrukce bývalých
Městských lázní, nově Kultur ní −
ho centra Plzeňského kraje. V  ro−
ce 2024 dojde k  vybourání vnitř −
ního traktu a k přípravným pracím
spojených s  výstavbou nového
mo nolitu, který bude v  budoucnu
sloužit Západočeské galerii. V roz−
počtu pro rok 2024 je na tuto akci
vyčleněno 200 mil. Kč. V  letech
2025−2026 by měla proběhnout
vlastní rekonstrukce budovy
Měst ských lázní a výstavba mo −
nolitu – předpokládané výdaje 
budou přibližně 1,6 mld. Kč, na
které si Plzeňský kraj vezme po
dlouhé době úvěr. 
�� Asi není snadné dodržet plá −
nované záměry. Co všechno mů−
že ovlivnit úspěch či neúspěch
inves�tování?
�� �Máte pravdu, u většiny inves −
tičních akcí počítáme s přispěním
dotací z  národních nebo evrop −
ských zdrojů. Na úspěšnosti v zí ská −
ní dotace někdy záleží i star t vlast−
ní akce, v případě neúspěchu mů−
že být akce pozastavena nebo
odlo žena. Většina akcí se soutěží –
vybírá se zhotovitel, soutěží se ce−
na. Může dojít k  pozdržení star tu
akce z  důvodů projekčních prací,
dochází ke změně projektu. Nebo
v  rámci soutěží dojde k  odvolání
některého z  účastníků a pak se 
akce realizuje ve dvou účetních
období. Nebo nedojde k  vybrání
dodavatele a soutěž se musí opa−
kovat. To vše jsou důvody, kdy ne−
musí dojít k vlastní realizaci.
� Můžete se vyjádřit k tomu, jak
si ekonomicky stojí Plzeňský
kraj? Vždy jsme se chlubili tím,
že neděláme dluhy, zbytečně si
nepůjčujeme a neplýtváme finan−
cemi. Platí to stále?
�� � To, že neplýtváme financemi,
platí stále. Jak jsem již v  před −
chozích otázkách zmínil, v  roce
2024 připravujeme výběrové 
ří zení na úvěr, pomocí kterého

chceme financovat zejména 
rekonstrukci Městských lázní, ale
i další inves tice v  letech 2025
a 2026. Jeho splatnost bude
10 let, takže jeho splácení by ne−
mělo ani při současných kon −
dicích Plzeňského kraje
problémy. Konec kon ců po−
dle předběžných výsledků
skončil rok 2023 přebyt−
kem zhruba 2,8 mld. Kč.
���Když se řekne majetek,
každý z nás si umí před −
stavit to, co má ve svém
vlastnictví. Ale co se skrý−
vá pod pojmem majetek
Plzeňského kraje?
�� Je to obdobné, jako
u ko ho koliv jiného, jen si
musíme představit, že je
tento majetek často spra−
vován příspěvkovými orga −
 ni zace mi, školami, nemoc−
nicemi, Správou a údržbou
silnic Plzeň ského kraje.
Jedná se o budovy škol,
zdravot nických zařízení,
muzeí, galerií, silnice nebo
hmotný majetek, který mají
příspěvkové organizace ve
správě. A samozřejmě
o ma jetek finanč ní – peníze
na účtech. Celko vě se jed−
ná o majetek v pořizovacích hod−
notách cca 40 mld Kč. 
��Jak snadné či náročné je o ta−
kový majetek se starat? Kolik to
stojí ročně?

���Jak o který, v přípa−
dě komunikací jsme
asi vždy trochu poza−
du, každý rok opra −
vujeme neplánovaně
mnoho kilometrů sil−
nic, plánujeme opravu
mostů, mostků a růz−
ných přejezdů, zrovna
tak máme sice naplá−
nované opravy všech
možných budov, a kaž−
dý rok musíme svoje
plány měnit. Ale to je
asi stejné u každého,
kdo má v majetku star−
ší budovy, o které se
musí starat, tak aby dá−
le sloužily svému úče−
lu. Výdaje na majetek,
kromě komunikací, tak

každý rokem dosahují cca 700 mil
Kč, a stále je to málo. Zvláštní ka −
tegorií jsou silnice 2. a 3. Třídy,
o které se stará Sprá va a údržba 
silnic se svým vlastním rozpočtem
blížícím se 1,5 mld Kč.

�� Máte ve svých rukou značný
majetek kraje, jistě není snadné
se zpovídat z toho, jak a kde byl
investován. Blíží se totiž volby, 
lidé se budou ptát...

�� � V  předchozích otázkách jsem
odpovídal na to, kolik nás údržba
majetku stojí, nebo kolik peněz vy−
nakládáme na pořízení majetku
nové ho. Určitě bych si dokázal
představit, tak jako každý občan
Plzeňského kraje, co by se nechalo
vybudovat v  okolí, co je nutné
opravit, předělat nebo postavit.

Ale jednak rozpočet není na −
fukovací, a na mnohé náročnější
akce je třeba našetřit, nebo napří−
klad u oprav se spojit se státní
insti tucí nebo s obcí. V maximální
míře se snažíme takové akce
prová dět v  souladu. Aby se na −
příklad nově opravená krajská sil−
nice nemusela za rok rozkopávat
kvůli budování kanalizace v  obci,
nebo se nemusela 2 roky po sobě 
uzavírat křižovatka státní a krajské
komunikace. 

Dále se snažíme v  rámci dotací
podpořit výstavbu občanské vyba−
venosti v obcích, což nejsou přímo
investice kraje, ale je to investice
do obcí. Díky nim je možné, aby za

příspěvku kraje mohli vznikat, nebo
být opraveny hasičárny, vodovody,
kanalizace, ale i protipovodňová
opatření. Myslím, že i to je investi−
ce do Plzeňského kraje.

Je důležité najít si čas i na kulturu.

Radní Strolený při předávání nového vozu hasičům v Městě Touškově.

... dokončení ze strany 1�

Kde a za kolik se bude letos v Plzeňském kraji utrácet? 
Na to se ptáme radního Bc. Pavla Stroleného.
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Nabídka vzdělávacích programů pro absolventy
základních škol:
Gymnázium, čtyřleté denní studium zakončené maturitní zkouškou, 
skladba předmětů je všeobecně zaměřena, individuální přístup 
ke studentům, možnost studovat dle IVP. 

Obchodní akademie, čtyřleté denní studium zakončené maturitní 
zkouškou. Zaměření si student vybírá od třetího ročníku.
Toto studium má tato zaměření:
Cestovní ruch, Veřejná správa a právo, Počítačová grafika a 3D, 
Provoz diplomatických služeb

Kominík, tříleté denní studium. 
Studium je zakončeno záverečnou zkouškou a získáním výučního listu.

Podnikání, dvouleté denní nástavbové studium zakončené maturitní 
zkouškou. Studium je určeno pro absolventy tříletých učebních oborů.
Uchazeč musí předložit ověřenou kopii výučního listu z tříletého oboru.
Probíhá výuka všeobecných i odborných, zvláště ekonomických předmětů.

Dálková forma studia v rámci dalšího vzdělávání
dospělých: výuka probíhá o sobotách.
Obchodní akademie, čtyřleté studium zakončené maturitní zkouškou
jednotlivá zaměření:
Cestovní ruch, Veřejná správa a právo

Podnikání, tříleté dálkové nástavbové studium zakončené maturitní 
zkouškou. Studium je určeno pro absolventy tříletých učebních oborů.
Uchazeč musí předložit ověřenou kopii výučního listu z tříletého oboru.

Předškolní a mimoškolní pedagogika, čtyřleté dálkové studium 
a dvouleté zkrácené studium. Výuka probíhá o sobotách.

Kominík, jednoleté zkrácené studium.  
Studium je zakončeno závěrečnou zkouškou a získáním výučního listu.
Uchazeč musí předložit ověřenou kopii výučního listu jiného oboru 
nebo maturitní vysvědčení.

Trnkova 125, 345 61 Staňkov
e−mail: bastlova@bean.cz, 

tel.: 773 971 313, www.beanstankov.cz

pro školní rok 2024/2025:

Nová nabídka
vzdělávacích programů

Soukromé Střední odborné školy
a Gymnázia BEAN s. r. o.

Kominík − revizní technik spalinových cest 
– přípravný kurz a zkoušky. 

Výstupem je certifikátpro výkon revizí spalinových cest.
Veškeré informace o studiu také dostanete 

na telefonu 773 971 313. ROZHODNĚTE SE RYCHLE !

POZOR NOVINKA!

Přijďte k nám studovat.
Srdečně Vás i Vaše rodiče zveme k návštěvě naší školy, a to nejen na dny

otevřených dveří, ale i na základě osobní domluvy termínu návštěvy.

Dny otevřených dveří:
vždy sobota 9,00 – 12,00 hodin v následujících termínech:

4. 11. 23, 25. 11. 2023, 2. 12. 2023, 13. 1. 2024, 17. 2. 2024

Těšíme se na spolupráci s Vámi.
Mgr. Jitka Boříková, ředItelka školy

Rokycany zřídily pro své občany
službu senior taxi, a to od letoš −
ního ledna. Příspěvek bude činit
30 korun za jednu jízdu, která bude
omezena na dvě jízdy za měsíc
a proplácena jednou za tři měsíce
na Odboru sociálním a zdravotním
Městského úřadu Rokycany.

„Město se rozhodlo ke zřízení
služby také na základě žádosti se−
niorů z Rokycan, ke které se připojil
Svaz tělesně postižených v Roky −
canech. Jedná se o dotovanou do−
pravu, která bude sloužit seniorům

od 75 let výše a osobám se zdravot−
ním postižením, kteří jsou držitelé
průkazu ZTP nebo ZTP/P,“ uvedl
starosta města Tomáš Rada.

Občanů nad 75 let věku je v Ro −
kycanech přibližně 1300. Cílem no−
vé služby je usnadnit seniorům
a občanům s hendikepem vyřízení
návštěv lékařů, úřadu či dojet si na
nákup. Za jedno čtvrtletí bude mož−
né proplatit maximálně šest dokladů
ve výši 180 korun. Příspěvek bude
možné proplácet jak v hotovosti, tak
bezhotovostně na účet.

Senior taxi usnadní dopravu

Společnost Film Servis Plzeň s. r.
o. může používat slovní ochranné
známky „Festival Finále Plzeň“
a „Zlatý ledňáček“, a to za účelem
pořádání Festivalu Finále Plzeň
v  letech 2024−2027. V  lednu to
schválila Rada města Plzně. 

„Vlastníkem obou ochranných
známek je v  současné době statu−
tární město Plzeň. Společnost Film
Servis Plzeň s. r. o. se stala i pro ob−
dobí let 2024−2027 organizátorem
Festivalu Finále Plzeň a na základě
usnesení Zastupitelstva města Plzně
ze 14. prosince 2023 získala dotaci
ve výši 12 milionů korun na pořádá−
ní tohoto festivalu. Proto jsme spo−

lečnosti poskytli souhlas s užíváním
obou těchto ochranných známek po
dobu příštích čtyř let,“ řekla Eliška
Bartáková, radní města pro oblast
kultury a památkové péče. 

Filmový Festival Finále je každo−
roční soutěžní a bilanční přehlídkou
českých celovečerních hraných fil−
mů a soutěžní přehlídkou dokumen−
tů. Během jednoho týdne je v Plzni
promítnuta veškerá celovečerní hra−
ná produkce a výběr toho nejlepšího
a nejzajímavějšího z  dokumentů.
Hlavním oceněním je Zlatý ledňá−
ček, udělovaný například za nejlepší
celovečerní hraný či nejlepší doku−
mentární film. 

Ochranné známky k dispozici 
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� Máte bohaté režijní zkušenosti
ze zahraničí. Jak tam vnímají čes −
ké skladatele, například vašeho
oblíbeného Janáčka. 
� Nezapomenutelné vzpomínky
mám na režírování prvního provede−
ní všech Janáčkových oper v Ja pon −
sku, které byly uvedeny v Orchard
Hall v  Tokiu. První premiérou byly
Příhody lišky Bystroušky a na nás
čekalo vyprodané divadlo s více než
dvěma tisíci míst. Představení vyvo−
lalo bouřlivé ovace, a když jsem se
šel děkovat na jeviště, nevydržel
jsem to a brečel jsem jako krokodýl.
Dojetím a částečně i smutkem,
protože mi bylo líto, že na druhém
konci světa Janáčka chápou a ob −
divují, kdežto u nás mu často lidé
nerozumí. I mnoho mých dobrých
známých říká, že jim přijde Janáček
nezpěvný, příliš moderní. Přitom
Janáček je téměř sto let mrtvý a celý
svět ho oprávněně obdivuje. Jeho
hudba je tak nádherná, vychází z lid−
ské mluvy, intonace a vřelosti člově−
ka. Já před jeho tvorbou smekám
a hluboce ji miluji.
� Jak jsme zmínili, celá republika
oslavuje Rok české hudby. Mohou
teď vidět diváci v divadle nějakého
Janáčka?
� Samozřejmě toho bychom ne−
mohli vynechat. Ve Velkém divadle
během roku 2024 uvedeme několik
repríz Věci Makropulos s oblíbenou
Ivanou Veberovou v hlavní roli, která
si za svůj výkon vysloužila nejedno

odborné uznání, a na podzim
na Malé scéně představíme
Ja náčkův Zápisník zmizelého.
Jedná se o komorní operu
o životě Janáčka a jeho osu−
dových ženách. Ale nezůsta−
neme jen u tohoto skladatele.
Dvořáka si připomeneme jeho
Armidou a Martinů pak operou
Julietta a baletem Špa líček.
Největší pozornost se samo−
zřejmě ale stočí ke Smetanovi.
� Proč právě k němu?
� Letos je to právě 200 let
od narození Bedřicha Smeta −
ny a celý Rok české hudby
je ve znamení právě tohoto
skladatele. 
� Co tedy ze Smetany na−
bídne vaše Divadlo?
� Především to budou
všech ny Smetanovy opery.
Tako vou příležitost – vidět
v Plzni všech 8 jeho oper, mě−
li diváci před 40 lety. Celý
cyklus nabídneme ve spolu−
práci s ostravským divadlem,
které do Plzně v rámci epilogu Roku
české hudby v  lednu 2025 přiveze
Branibory v  Čechách, Tajemství
a Dvě vdovy. Ostatní opery – Pro da −
ná nevěsta, Čertova stěna, Dalibor
a Hubička zazní v nastudování naše−
ho operního souboru. Pomyslným
vrcholem pak bude červnová Noc
s operou, na které zazní slavnostní
opera Libuše. Na co však nesmím
zapomenout, je to takový bonbónek
– v únoru na slavnostním koncertě

V hudbě život Čechů zazní i Smeta −
nova nedokončená opera Viola. 
� To vypadá na opravdu pestrý
program…
� A to zdaleka není vše. Zaměříme
se na Smetanovy sbory i písňovou
tvorbu. 9. května se ve Velkém di−
vadle uskuteční velkolepý koncert
Smetanových sborů za účasti hu−
debních těles z celé republiky. Méně
známé sbory pak zazní na pod −
zimním Operním matiné, na kterém

divá ci uslyší i Smetanovy písně.
Cyklus Večerní písně si budou moci
diváci vychutnat už na únorovém
matiné. A protože sbory s  dopro −
vodem orchestru provede Plzeňská
filharmonie, můžeme s hrdostí říct,
že diváci v Plzni uslyší v Roce české
hudby všechny dosud známé Sme −
tanovy opery, sbory i písně. 
� Zmínil jste, že skladatele
Bohuslava Martinů připomenete
nejen jeho operou Julietta, ale
i baletem Špalíček. Rok české
hudby tedy není jen o opeře nebo
koncertech?
� To tedy určitě není. Hudba je ne−
odmyslitelnou součástí baletu, mu−
zikálu a v některých případech i či−
nohry. Ta například uvede kromě
Zeyerova Radúze a Mahuleny s pů−
vodní hudbou Josefa Suka také
dva scénické melodramy Jiřího
Anto nína Bendy Medea a Ariadna
na Naxu. O ty projevil zájem také
prestižní mezinárodní festival v Bay −
reuthu, jejich tamní uvedení je na−
plánováno na květen roku 2025.
Další titul, který nemůžu nezmínit, je
slavný český muzikál Karla Svobody
Dracula. S  agenturou jsme jednali
rok a půl a budeme první mimopraž−
ské divadlo, které toto slavné dílo
uvede. Rád bych vyjmenoval vše,
co chystáme, ale na to tady není
prostor. Můžu jen dodat, že všechny
naše umělecké soubory dohromady
připraví přes 200 představení, kon−
certů a jiných akcí, které připome−
nou osobnosti české hudby.

Rozhovor s ředitelem Divadla Josefa Kajetána Tyla  Martinem Otavou

DJKT v roce 2024 připraví více než 200 představení, 
která připomenou osobnosti české hudby

Ředitel divadla JKT Martin Otava

... dokončení ze strany 1�
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Novoročním setkáním obyvatel
Kamenného Újezdu na Rokycan −
sku u tamní víceúčelové vodní ná−
drže a křtem 15 okrasných třešní
mahalebka vysazených v  areálu
na konci loňského roku uzavřeli
v obci výsadbu nové zeleně, na
kterou přispěla Nadace ČEZ v rám−
ci grantu Stromy 66 460 korunami.

Křtu se zhostili tři otužilci, kteří se
neváhali ponořit do kalných stude−
ných vod nádrže během každoroční
akce Kameňácký otužilec. Prunus
mahaleb je rovněž známá jako višeň
turecká, třešeň mahalebka, maha−
lebka obecná či třešeň svaté Lucie.
Jedná se o okrasný druh s bílými
květy a malými plody, které nejsou
určeny ke konzumaci. 

„Jindy bývá novoročních plavců
otužilců daleko více, bohužel několik
jich hned na začátku roku skolil ně−
jaký moroburus, takže raději všichni
z jejich party zůstali doma. Reputaci
Kameňáckého otužilce zachránili
alespoň tři odvážlivci, dva místní
a jeden z Rokycan. Odměnou za vý−

drž ve studené vodě jim byl půllitr se
znakem obce. Za finanční prostřed−
ky od Nadace ČEZ  jsme velmi vděč−
ni. Nicméně patnáctý strom jsme
museli nakonec koupit ze svého, je−
likož se nám těsně před výsadbou
jeden ztratil neznámo kam,“ pokrčila
rameny starostka Gabriela Stránská.

Sama se rovněž řadí mezi otu žilce,
a tak účastníky novoročního setkání
přivítala po kolena ve vodě. Víc jí

manžel s  poukazem
na onemocnělou par−
tu nedovolil. Bál se,
aby ji také něco ne−
sklátilo.

Prostor víceúčelo−
vé obecní nádrže je
oploceným areálem
a je využíván zejména
v letních měsících
k rekreaci a odpočin−
ku nejen místními
oby  vateli, v zimních
měsících se u ní schá   −

zejí právě otužilci. Každo ročně je zde
pořádáno mno ho akcí s  velkou ná −
vštěvností. Namát kou například Ka −
me ňácký utopenec a Kame ňácký
otužilec, dětský den, hasičské cviče−
ní, koncerty pod širým nebem, sou−
těž v šip kách či obecní grilování.

O výsadbu keřů maliníku a ostruž −
níku se postaraly na své zahradě 
také děti z MŠ Kame náček

„A právě proto, že se jedná o mí sto
komunitního setkávání, jsme se roz−
hodli jej  zvelebit. Samozřejmě počí−

táme s vyčištěním a natřením nádrže.
Aby zde pak lidé měli dostatek stínu,
jsme zde liniově vysadili patnáct ma−
halebek obecných. Ty budou mít ve
finále výšku maximálně deset metrů
a korunu o průměru šesti metrů.
Stínu tudíž bude dost. Stromy záro−
veň poslouží i jako protihluková
a protiprašná bariéra, neboť hned za
plotem vede železniční trať. Mysleli

jsme i na naše děti, a tak zase na
protilehlé   straně jsme je nechali
u plotu mateřinky Kame ňáček vysadit
keře ostružníku a maliníku o celko−
vém počtu pětadvaceti kusů. Až zač−
nou plodit, budou mít zdravou sva−
činku,“ poznamenala ještě starostka.

Od roku 2011 již bylo vysazeno
na 115 000 nejrůznějších stromů
a okrasných keřů za více než 70 mili−
onů korun. Nadace ČEZ počítá s vy−
hlášením grantu i pro letošní jarní
a následně i podzimní výsadbu. 

U vodní nádrže v Kamenném Újezdu
zakořeňují třešně svaté Lucie

Starostka Gabriela Stránská vítá
účastníky Kameňáckého otužilce

O výsadbu keřů maliníku a ostružníku se postaraly 
na své zahradě také děti z MŠ Kamenáček

Tři zachránci reputace Kameňáckého otužilce, voda měla kolem 6 stupňů.
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Odstřel divočáků – na území plzeň−
ských honiteb schválili radní Plzně
takzvané zástřelné za prase. 

Cílem nově vyhlášeného měst−
ského dotačního programu je moti−
vovat myslivce při odstřelech divo−
kých prasat na území, jež navazuje
na intravilán Plzně a patří do působ−
nosti obce s rozšířenou působností.
Dotace mají pomoci snížit počet
divo čáků, kteří pronikají do zastavě−
ného území Plzně a na městských
i soukromých pozemcích páchají
škody. Pro rok 2024 je v rámci do−
tačního programu připravena částka
v  celkové výši 300 tisíc korun.
Město ale připouští v případě vyčer−
pání alokované částky její navýšení.

„Takzvané zástřelné za prase
jsme stanovili v částce 3 000 korun
za kus a pravidla nastavili tak, aby−
chom myslivce motivovali k  inten−
zivnějšímu odlovu přemnožené čer−
né zvěře. Dotaci poskytneme v pří−
padě, že příslušné myslivecké sdru−
žení odloví v probíhající lovecké se−
zoně alespoň o 15 procent divočáků

více než v  sezoně minulé. Sezona
začala 1. listopadu a skončí 31. říj−
na. Odměnu tedy myslivci dostanou
pouze za počty kusů, o které svou
loveckou bilanci z předchozí sezony
navýší,“ vysvětlil náměstek primá −
tora Aleš Tolar. 

Počet ulovených zvířat je stano−
ven z evidence myslivosti, kterou je
povinen vést jednak uživatel honitby
a jednak orgán ochrany myslivosti,
a to na centrálních statistických vý−
kazech Ministerstva zemědělství.

Divoká prasata v Plzni páchají ne−
malé škody. Nejčastěji se objevují
v Bolevci, Borském parku, na Bílé
Hoře, Doubravce, Roudné, Valše,
Sylvánu, v  okolí Chlumu, Mikulky
nebo Fakultní nemocnice Lochotín.
Zvěř využívá to, co jim lidé ve městě
nabízí. Skládky kolem zahrádkář−
ských kolonií, rodinných domků
a obytné zástavby, vyházené ovoce,
ořechy, posekaná tráva. To vše di −
vo čáky láká. V  neudržovaných, za−
rostlých zahradách, porostech keřů
pak mají ještě příležitost se i ukrýt. 

Přemnožení divočáci páchají
na území Plzně velké škody
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Do nově upravené trasy v  úseku
Sukova – Borská – Přemyslova
a na nově vybudovanou estakádu
přes řeku Mži až k ulici Karlo var −
ská chce převést plzeňská radnice
silnici I. třídy z její současné trasy
Klatovskou a Karlovarskou třídou.
Cílem projektu je zásadně zklidnit
provoz na Karlovarské třídě, v sa−
dech Pětatřicátníků a na Klatovské
třídě, tedy na hlavním silničním 
tahu Plzní. Pokud vše půjde tak,
jak má, mohla by být estakáda,
a tím i zklidnění Klatovské, zreali−
zována v roce 2033. 

„Podle odborníků na sebe nová
estakáda stáhne až 18 tisíc automo−
bilů denně. Spodní části Karlovarské
třídy ulehčí až o 13,5 tisíce vozidel,
sadům Pětatřicátníků pak o 7,4 tisí−
ce. Tento projekt podporujeme i pro −
to, že je obsažen v platném územ−
ním plánu z roku 2016 a je zahrnut
také v  zásadách územního rozvoje
Plzeňského kraje. Od 90. let do sou−
časnosti byla navíc zpracována řada
prověřovacích studií. Začínalo se
čtyřpruhovou komunikací s mimo −
úrovňovými křižovatkami, nyní se
v  úseku Borská – Přemyslova –
Karlovarská plánuje pouze komu −
nikace dvoupruhová s  úrovňovými
křižovatkami a úrovňovým pře −

cházením. Prověřovala se dokonce
i možnost průjezdu areálem Ško −
dovky, ale tato možnost se nepo −
tvrdila,“ přiblížil záměr náměstek
pro oblast dopravy a životní prostře−
dí Aleš Tolar. 

Projekt by měla realizovat státní
organizace Ředitelství silnic a dál−
nic České republiky (ŘSD), město
Plzeň na jeho přípravě spolupra −
cuje. V  květnu 2015 vydal Krajský
úřad Plzeňského kraje souhlasné
stanovisko k posouzení vlivů stavby
na životní prostředí. Dne 1. února
2021 stejný úřad rozhodl o pro −
dloužení platnosti stanoviska EIA
do 13. května 2027. Je zpracovaný
předběžný geotechnický průzkum.
Byla vypracována technická studie
řešení estakády. V srpnu 2023 byla
uzavřena smlouva na zpracování
technicko−ekonomické studie. Zí −
skání územního rozhodnutí se před−
pokládá pro rok 2025, stavebního
povolení v roce 2029. 

„K dispozici máme také analýzu
dopadu výstavby estakády na do−
pravní situaci ve městě, zpracoval ji
Projektový ústav dopravních a inže−
nýrských staveb. Matematický mo−
del simuloval dopravní zátěž po
stavbě estakády a porovnával ji se
současným stavem. Dle analýzy 

bude mít přeložení komunikace nej −
větší efekt, přinese největší zklidnění
Karlovarské a Klatovské třídy,“ dopl−
nil Aleš Tolar.

Analýza také uvádí, že by se po
výstavbě estakády mohlo zhruba
2300 vozidel vrátit ze Západního
okruhu k cestě městem, nejde však
o množství, jež smysl okruhu zne−
hodnotí.  Navíc nová silnice povede
mimo obydlené části, Klatovská 
díky tomu bude bezpečnější a pří −
větivější. Počítá se i s  její úpravou,
zmenšením prostoru pro auta a sní−
žením jejich rychlosti, s omezením
průjezdu pro kamiony, vybudováním
většího počtu přechodů, cyklistic−
kých pruhů a dalšími opatřeními.
Toto je však   možné realizovat až
poté, kdy Klatovská přestane být sil−
nicí I. třídy, tedy až se silnicí I. třídy
stane estakáda. 

Kvůli výstavbě nové komunikace
je k  demolici určeno pouze několik
už spíše vybydlených domů v Ka −
likově a Kotkově ulici, a to kvůli
úpravě křižovatky s  Přemyslovou
a Radčickou ulicí. Co se týká zeleně,
dotkne se estakáda Lochotínského
parku, avšak jen jeho okraje. Zásah
do zeleně nebude zásadní, protože
estakáda povede přes údolí, silnice
bude vybudována na pilířích.  

Místo po Klatovské budou auta 
jezdit po nové estakádě?

O záměru seznámil na setkání s občany náměstek primátora  Aleš Tolar

Střípky 
z Plzně

Plzeňská radnice rozšíří svou
podporu spolku Maminy s  ra−
kovinou (MsR), pronajme mu
další městské prostory za zvý−
hodněnou cenu.

Uzavření nájemní smlouvy
s  organizací, která pomáhá
onko logicky nemocným mat−
kám a je první svého druhu
v České republice, schválila
Rada města Plzně. Spolek se
zaměřuje na pomoc onkolo −
gicky nemocným maminkám
napříč všemi druhy nádoro−
vých onemocnění, včetně těch
méně známých či vzácných. 

„Jsem přesvědčena, že si 
tato organizace naši podporu
zaslouží. Nově jim pronajmeme
prostory o výměře 22 metrů
čtverečních v  Sedláčkově ulici
č. 26. Spolku poskytnou další
místo například pro konání osvě−
tových programů a sou čas ně
budou zpřístupněny jako výdej−
na dobročinného e−shopu, kde
mohou lidé tuto neziskovou
orga nizaci podpořit,“ sdělila
Světlana Budková, radní pro
oblast bytovou včetně sociální−
ho a dostupného bydlení. 

Za nájemné spolek zaplatí
330 korun za metr čtvereční
a rok. Jde o sazbu, za kterou
Plzeň poskytuje zvýhodněné
nájemné pro neziskové orga −
nizace za užívání prostorů 
v domech ve vlastnictví statu−
tárního města Plzně. Plzeň už
spolku pronajímá od října 2021
i vedlejší prostory v Sedláčko −
vě 26 o rozloze zhruba 55 met−
rů čtverečních, které Clubu
MsR slouží jako tzv. koordi −
nační centrum pomoci onkolo−
gicky nemocným matkám a je−
jich rodinám. 

Maminy s rakovinou je orga−
nizace, která působí nejen
v Plzni, ale také v Aši a Táboře.
Spolek se komplexně věnuje
i rodinám pacientek, protože
rakovinu vnímá jako onemoc−
nění celé rodiny.

Nové prostory
Maminám 

s rakovinou
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Na prvního občánka letošního roku
si musela plzeňská Trojka trochu
počkat. Holčička jménem Ela při−
šla na svět až 4. ledna. Za své 
prvenství obdrží pamětní tolar a fi−
nanční dar ve výši pěti tisíc korun.  

„Celkem se v roce 2023 narodilo
do západočeské metropole 3565
dětí, z  toho 1687 děvčátek a 1878
chlapců, což je o 296 méně než
v roce 2022. Kluků je, stejně jako již
několik let po sobě, opět více. Třeba
to ale bude letos obráceně, zatímco
loni i předloni jsme jako prvního
občán ka vítali u nás v  obvodu
chlapce, tentokrát se těšíme na hol−
čičku,“ říká s  úsměvem starosta 
MO Plzeň 3 David Procházka. Z cel −
ko vého počtu narozených dětí s trva −

lým pobytem v Plzni přišlo v  loň−
ském roce na svět 51 dvojčátek. 

Nejčastější dívčí jména jsou po−
dobná jako v  loňském roce. „Nej −
více budeme potkávat v Plzni Elišek,
toto krásné jméno dostalo vloni
osmdesát holčiček. Následují je
Anny, kterých přibylo 62, dále má−
me 59 Sofií, 52 Natálek a 45 Julií,“
jmenuje Pavel Šrámek, 1. místo−
starosta centrálního obvodu. 

Také u chlapců se jejich rodiče
už dlouhodobě drží stále stejných
jmen. Prvenství má opět Jakub.
„Kubíků přišlo na svět v roce 2023
v Plzni hned 93, hned za nimi jsou
Janové neboli Honzíci, těch přibylo
75. Následuje jméno Matyáš, které
nosí 69 chlapců, Dominiků je 64

a Adamů 61,“ uvádí místostarosta
Ondřej Ženíšek.

Stále častěji volí rodiče ale i ne −
obvyklá jména. „Vloni se u nás mi mo
jiné narodily například Anahit, Bedia,
Elif, nebo Minka. Mezi chlapci zase
přišli na svět Koniáš, Dex, Rajko,
Liam nebo Hektor,“ doplňuje výčet
místostarosta Trojky Ladislav Nový.

Nejvíce dětí přišlo na svět v mě−
síci dubnu, bylo jich 332 a nej −
méně, tedy 283, se jich narodilo
v únoru. Téměř polovina všech no−
vorozenců se narodila do nesezda−
ných partnerství. Počet nemanžel−
ských dětí tak zůstal stejný jako
v předloňském roce, tedy 49 pro−
cent. Stále se zvyšují počty dětí, je−
jichž rodiče jsou cizinci.

Prvním miminkem třetího
obvodu je holčička ElaPro lepší činnost

domácí 
hospicové péče

Dotační  program nazvaný „Pod −
pora domácí hospicové péče
v Plzeňském kraji 2024“ schváli−
la Rada Plzeňského kraje. Byly
pro něj alokovány v rozpočtu na
letošní rok 3 miliony korun  a za−
dána pravidla pro žadatele a pří−
jemce dotace. 

Ta obsahují specifikaci podmí−
nek a požadavků pro předložení
žádostí a účel, na který mohou
být peněžní prostředky kraje po−
skytnuty. Tyto informace budou
zveřejněny na serveru: e−Dotace.
Domácí hospicovou péčí se
rozumí hospicová péče poskyto−
vaná domácím hospicem ve
vlastním sociálním prostředí pa−
cienta. Jde o 24hodinovou ne−
přetržitou, dostupnou a odbor−
nou péči pacientům, kteří se na−
chází v pokročilé nebo konečné
fázi onemocnění a kteří si přejí
strávit poslední etapu života ve
vlastním sociálním prostředí.

„Domácí hospicové služby za−
hrnují jak paliativní péči o klienty,
tak i psychosociální a duchovní
podporu poskytovanou klientovi
i celé jeho rodině, kterou zajišťuje
multidisciplinární tým složený
ze zdravotnických i nezdravot −
nických pracovníků,“ dodal ná−
městek hejtmana Pavel Hais
s tím, že součástí poskytovaných
služeb v rámci domácí hospico−
vé péče je také zaučení pečují−
cích v péči o pacienta, péče
o zemřelého pacienta a podpora
rodiny po úmrtí pacienta.

Městská knihovna Rokycany za
loňský rok potěšila čtenáře 85 165
výpůjčkami, o rok dříve to bylo 90
367 výpůjčkami. Celkem v roce
2023 evidovala knihovna 2  610
čtenářů, před rokem jich bylo
2 454. Průměrná denní návštěv−
nost se zvýšila z  necelých 200
v roce 2022 na 221 čtenářů.

„Jsem velmi ráda, že se nám
v loňském roce navýšil počet čtená−
řů. Denně k nám do knihovny, která

má oddělení pro dospělé, děti, stu−
dovnu a hudební oddělení, zavítá
průměrně 221 uživatelů. Měsíčně se
zaregistruje průměrně 34 nových
zájemců. Loni nás navštívilo 80 946
našich čtenářů,“ přiblížila čísla za
uplynulý rok ředitelka knihovny Jana
Aubrechtová.

Za rok 2023 přibylo do knižního
fondu městské knihovny 1582
doku mentů, v  roce 2022 jich bylo
1329. Vloni připravila knihovna 

483 akcí – výstavy, besedy, divadla,
trénování paměti, lekce čtení pro
školy, zájezdy a novinkou bylo ote−
vření virtuální univerzity třetího věku
v Rokycanech. 

V letošním roce kromě nákupu to−
ho nejlepšího, co v českých nakla−
datelstvích vyjde, budou pokračovat
v  kulturních a vzdělávacích akcích.
Novinkou bude možnost půjčování
e−audioknih. Tento způsob poslechu
knih je skvělou příležitostí pro ty,

kteří chtějí šetřit svůj zrak, čas při
úklidu a  cestování anebo chtějí jen
aktivně relaxovat.

Základem činnosti zůstane rozvoj
podpory funkční čtenářské gramot−
nosti a spolupráce se školami.
Pokračovat budou i další  tradiční
projekty. Třeba Bookstart – S kníž−
kou do života,  který je zaměřen na
nejmenší milovníky knížek a jejich
rodiče.   Pro seniory jsou  určeny 
další dva semestry virtuální univer−
zity třetího věku. Knihovna chystá
tradič ní literární setkání, besedy
s osobnostmi, koncerty  i výstavy.  

Stále máme rádi knihy a čteme je…
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Celkem osm dýchacích přístrojů
předal hejtman Rudolf Špoták zá−
stupcům krajského ředitelství poli−
cie, aby mohli zasahovat i v mís−
tech, kde je při požáru nutná jejich
přítomnost. Speciální dýchací pří−
stroje budou mít ve své správě ha−
siči, kteří budou zároveň provádět
pravidelné revize a také proškolo−
vat policisty. Nákup přístrojů fi−
nancoval Plzeňský kraj částkou té−
měř 605 tis. Kč vč. DPH.

„Policisté se někdy dostávají do
situací, kdy by měli zasáhnout na
místě, kde došlo k  požáru. S ohle−
dem na jejich vybavení ale zasaho−
vat bez dýchacích přístrojů nemo−
hou. Proto jsme se rozhodli po do−
mluvě s  hasiči nakoupit speciální
dýchací přístroje PSS AIRBOSS
Active. Ty jsou uzpůsobeny pro poli−
cejní výstroj při zásahu a umožní
policistům být například v  místě,
kde při požáru je třeba zadržení ne−
bezpečné osoby, aniž by museli če−
kat na hasiče, nebo zasahovat na−
příklad při požáru ve věznici,“ říká
hejtman Plzeňského kraje Rudolf
Špoták s tím, že Plzeňský kraj poli−

cisty podporuje už řadu let právě
příspěvky na vybavení nebo přímo
speciální výstroj a výbavu nakupuje.

Krajští hasiči budou dýchací pří−
stroje skladovat, a to v protiplynovém
vozidle, které je na stanici Plzeň−
Košutka. V případě nutnosti využití
dostanou policisté přes operační
středisko dýchací přístroje k dispozi−
ci. Hasiči pak budou mít na starosti
také pravidelné revize přístrojů a vý−
cvik zasahujících policistů.

“Využívání dýchacích přístrojů
zásadním způsobem přispěje ke
zlepšení podmínek pro výkon slu−
žebních povinností, při kterých na−
sazují policisté často svůj život nebo
zdraví ve prospěch jiných. Stejně
tak je ale důležitá skutečnost, že
dojde ke zlepšení a zefektivnění zá−
sahů, které jsou často spojeny se
záchranou života a zdraví osob, kte−
ré se na místech takových událostí
nacházejí,“ uvedl ředitel Krajského
ředitelství policie Plzeňského kraje
brig. gen. Petr Macháček.

Nové dýchací přístroje pomohou při zásazích u požárů

Zleva Vitek, Pavlas, hejtman
Plzeňského kraje Rudolf Špoták

Sada přístrojů při předání
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Výstavy, doprovodné a edukační
programy i kulturní pořady Zápa −
dočeské galerie v Plzni přilákaly
v roce 2023 rekordních 53 009
návštěvníků. Západočeská galerie
přichystala zájemcům o výtvarné
umění celkem 9 výstav, na kterých
představila téměř 700 děl.

Na výstavy do Západočeské gale−
rie si za celý rok našlo cestu 33 557
milovníků umění. Nejvíce diváků při−
táhla výstava Zlaté časy. Umění do−
by fin de siècle ze sbírek Západo −
české galerie v Plzni. Na mimořádně
kvalitní a cennou sbírku ZČG se při−
šlo podívat 10 794 návštěvníků; sta−
la se tak nejnavštěvovanější výsta−
vou od roku 2015. Na pomyslné
druhé příčce pak skončila výstava
Epocha salonů: České salonní umě−
ní a mezinárodní výtvarná scéna
s 9 723 návštěvníky, jejíž vernisáž
se odehrála již v roce 2022.

Velkému zájmu se také těšila
Semlerova rezidence na Klatovské
třídě, kterou Západočeská galerie
spravuje od roku 2012 a v  roce

2022 ji po náročné rekonstrukci
otevřela veřejnosti. Prohlídku uni −
kátního architektonického konceptu
Adolfa Loose a Heinricha Kulky si
nenechalo ujít 8  522 návštěvníků.
Celkem pak do Semlerovy rezidence
zavítalo přes 10 tisíc návštěvníků.

„Mám radost, že po covidových
letech, které byly velkou zkouškou
odolnosti i pro kulturní instituce, si
návštěvníci opět našli cestu za
uměním a   zejména do naší gale−
rie. Potěšil mě zejména velký zá−
jem o výstavu Zlaté časy. Na letoš−
ní rok připravujeme další skvělé
výstavní projekty, například to bu−
de velká mezinárodní výstava ke
stému výročí úmrtí Franze Kafky,
kterou otevřeme v  červnu,“ uvádí
Roman Musil, ředitel Západočeské
galerie v Plzni. 

Příznivci výtvarného umění se
mají na co těšit i v roce 2024. Zápa −
dočeská galerie v Plzni pro ně chys−
tá deset nových výstav i řadu zají−
mavých kulturních pořadů a dopro−
vodných programů.

Rekordní počet návštěvníků 
v západočeské galerii

Nový úsek cesty pro cyklisty město
Plzeň vybudovalo v Koterově, další
pak upravilo na Roudné na trase
z Luční ulice k Boleveckému rybní−
ku u pivovarských studní. Cílem
je zlepšit propojení městských
částí a lidem, kteří využívají kolo
jako dopravní prostředek, zlepšit
podmínky při cestování.

„I nadále platí, že cyklistů v do−
pravě přibývá a my se na situaci
snažíme pružně reagovat. Proto bu−
dujeme infrastrukturu u hlavních ta−
hů, ale také na místech, která jsou
cyklisty a chodci často vyhledávána
nejen ve volném čase, ale i při cestě
do zaměstnání,“ sdělil Aleš Tolar,
náměstek primátora pro oblast do−
pravy a životního prostředí.

Město tak vloni na podzim vybu−
dovalo nový úsek cyklostezky za
mostem přes řeku Úslavu v Kote −
rově směrem do Božkova. Celková
délka upravované trasy je téměř
1200 metrů a cesta získala nový
asfal tový povrch. Jedná se o smíše−
nou stezku pro chodce a cyklisty.
Tento úsek doplnil systém cyklo −
stezek tzv. greenways a zkvalitnil

podmínky pro dojezd obyvatel do
práce, škol či za službami. Cílem
stavby bylo rovněž v úseku Koterov
– Božkov zkvalitnit propojení měst−
ských obvodů a sídel na východ od
Plzně směrem na Městský obvod 2
– Slovany a centrum města Plzně
a zvýšit tak podíl cyklodopravy na
přepravním výkonu.

Stavební práce, které trvaly dva
měsíce, vyšly na téměř 6 319 000
korun včetně DPH, přičemž Plzeň
získala dotaci z Integrovaného re −
gionálního operačního programu

Infrastruktura pro cyklistickou do −
pravu přes 5 315 000 korun. Zhoto −
vitelem stavby je firma Strabag a.s.

Další novinkou jsou úpravy na
cyklotrase z Luční ulice na Roudné
k Boleveckému rybníku v úseku u pi−
vovarských studní dlouhém téměř
600 metrů, který také získal nový as−
falt.  Zde byla zrekonstruována polní
cesta od přejezdu přes horkovod až
po napojení na pozemek Plzeňského
Prazdroje. Po jedné straně cyklo −
stezky bylo vysazeno 43 stromů, olší
a dubů, přičemž  celková cena sta−
vebních prací činí 3 073 000 korun. 

Na Roudné a v Koterově přibyly nové cyklostezky
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Když jsme dostali do redakce zprá−
vu, že vytrvalostní plavci ukončili
své aktivity, zarazilo nás to. 

Naštěstí je to jinak, jak záhy uvidí−
te. Celých 15 let se totiž vybraní plav−
ci z plavecké školy Jiřího Řezáče vě−
novali extrémně vytrvalostnímu pla−
vání. Za tuto dobu dokázali vytvořit
187 českých rekordů a 4 rekordy

světové. Co tedy znamená ona zmín−
ka o ukončení aktivit? Inu, už není
kde a za co sbírat další rekordy. Ale
škola bude dále pokračovat! 

Mezi její největší úspěchy patří ve
štafetovém plavání například vytvoře−
ní nejdelší a nejdéle trvající štafety na
světě, při které plavci strávili ve vodě
nepřetržitě 14 dní a za tuto dobu do−

kázali uplavat vzdálenost přesahující
1000 kilometrů. Mezi další mimořád−
né vytrvalostní akce patří polohovým
způsobem plavané štafety 4 x 24 ho−
din a 4 x 100 kilometrů.

„Úspěchem také jistě je to, že
plavci dokázali všemi plaveckými
způsoby ve všech věkových katego−
riích získat kompletní sadu všech

českých rekordů, které lze ve 24 ho−
dinovém a 100 kilometrovém štafe−
tovém plavání získat. Je také zapo−
třebí vyzdvihnout rekordy nejmladší
skupiny českých plavců, kdy věkový
průměr všech účastníků štafety činil
pouhých 10 let. Mimořádným úspě−
chem je také uplavání několika 
24 hodinových a 100 kilometrových
štafet, které byly plavané fyzicky nej−
těžším a nejnáročnějším plaveckým
způsobem motýl,“ uvedl Jiří Šilha. 

Nesmíme také zapomenout na 
24 hodinové a 100 kilometrové šta−
fety, které byly plavané v co nejmen−
ším počtu lidí. Třeba na 100 kilo−
metrovou štafetu žáků, která byla
plavaná pouze ve čtyřech lidech,
24 hodinovou štafetu žáků, které se
zúčastnili pouze tři plavci a na
24 hodinovou juniorskou štafetu,
které se zúčast nili pouze dva plavci!

V kategorii Plavání jednotlivců jsou
za největší úspěchy považovány dva
světové rekordy Jiřího Řezáče, které
vytvořil na tratích 25 a 40 kilometrů
motýl. Řezáč dokázal také získat
kompletní sadu všech českých re −
kordů, kterých lze v extrémně vytrva−
lostním plavání dosáhnout, a to poté,
co dokázal všemi plaveckými způso−
by uplavat maratónskou vzdálenost
42 kilometrů a 195 metrů.

Extrémně úspěšný rok měli 
plzeňští vytrvalostní plavci
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Další dobrodružný zářez si na po−
myslnou pažbu připsala západo−
česká zubařka Eva Perglerová.
Poté, co vloni jako třetí Češka
vystou pala na nejvyšší horu svě−
ta, na vě hlasný Mt. Everest, se na
přelomu letošního roku rozhodla
dobýt Jižní pól. Doslova! Ve dvou
expedicích totiž nejprve došla
před silvestrem právě na samotný
Jižní pól, tento týden vystoupala
na nejvyšší horu Antarktidy. Tím
udělala další krůček k pomyslné−
mu získání Koruny planety.

„Cesta na Jižní pól bylo velké do−
brodrůžo. Bylo to něco úplně jiného,
než jsem kdy zažila. Prostě neko−
nečná krajina ledu a sněhu. Polární
den je velká bomba, kdy klidně
o půlnoci svítí sluníčko. Dokonce
i kopání místa na stan v  minus 
čtyřiceti stupních má své
kouzlo,“ září s  ledovou
tváří Eva Perglerová, kte−
rá jižního pólu dosáhla
téměř přesně po 112 le−
tech po první úspěš né
výpravě vedené polární−
kem Roaldem Amundse −
nem (14. 12. 1911). 

„Pro nás to byla osmi−
denní cesta na lyžích.
Každý táhne saně těžké
60−70kilo s komplet vy−
bavením, stany, vařiče,
benzín, jídlo. Cesta byla
celkem v  pohodě. Někdy
byl led hladký, ve zvlně−
ném to šlo hůř, ale v zásadě to byl
takový studenější přechod Šuma −
vy,“ usmála se Eva Perglerová, kte−
rá na 120 kilometrů dlouhou cestu
vycházela z 89. rovnoběžky a po−
stupně nabrala nadmořskou výšku
2835 m. n. m. Jižního pólu dosáhla
28. 12. 2023. 

„Byly jsme dvě skupiny  se čtyřmi
průvodci. Začalo nás třináct, vzdal
jediný,“ poznamenala Perglerová,
když si na pólu prohlédla jak „pravý“
– geografický Jižní pól s cedulí při−
pomínající první dobyvatele Amund −
sena se Scottem, tak i několik metrů
vzdálený „Ceremoniální jižní pól“,
tedy oblast vyhrazenou pro fotogra−
fování s typickou kovovou koulí na
krátké holičské tyči obklopené vlaj−
kami původních signatářských států
Smlouvy o Antarktidě.

Po úspěšné výpravě následovalo
několik dnů vynuceného volna, aby
mohl být zahájen výstup na nej −
vyšší horu Antarktidy, na Vinson
Massif, tyčící se v nadmořské 
výšce 4892 m. „Oproti plánu jsme

zača li o pět dnů později, protože
kvůli špatnému počasí nelétala le−
tadla do základního tábora. Sa −
motný let Dakotou na lyžích byl ale
další z  velkých zážitků,“ popsala
přesun do „base campu“ ve výšce
2100 m Eva Perglerová. 

Ze základního tábora expedice
sedmi lidí a dvou průvodců postu−
povala se saněmi do Low Campu
(2800 m. n. m). „Tam už jsme saně
nechali a pokračovali s  batohy. Do
High Campu o nadmořský kilometr
výš se už leze po stěně na fixních 
lanech. V každém campu se stavějí
stany. Ty se ráno balí a zakopou do
díry ve sněhu, aby je vítr neroztr−
hal,“ vylíčila Eva Perglerová.

Vrcholový den přišel v  pondělí
8. ledna. „Vyrazili jsme v 10 hodin
a na vrchol se dostali v  16 hodin.

Byla tam strašná zima a vichr.
Teploměr sice ukazoval minus 44,
ale pocitová hodnota, podle našeho
vedoucího expedice Garreta Madi −
sona, odpovídala minus 55 stup−
ňům. Když to shrnu, obě expedice

silně předčily má očekávání,“ uza−
vřela spokojeně ledovou výpravu
přeštická zubařka, která se v  nad−
cházejících dnech vrátí zpět do
České republiky.

Výstupem na Vinson Massif, tedy
na nejvyšší hodu Antarktidy, se Eva
Perglerová přiblížila k  možnému 
zisku Koruny planety, nebo−li Seven
Summits. Jde o souhrnné označení
pro nejvyšší hory každého ze sedmi
kontinentů světa. Zdolání všech sed−
mi vrcholů je horolezecká výzva, kte−
rá byla poprvé definována v 80. le−
tech 20. století amatérským horo −
lezcem a podnikatelem Richardem
Bassem a následně modifikována le−
gendárním horolezcem Reinholdem
Messnerem. Přeštická zubařka má
na svém kontě pět resp. šest ze sed−
mi vrcholů. Na kontě jí chybí vrchol
Denali v Severní Americe (6190 m).
Zatímco první dva seznamy uvádějí
za nejvyšší horu Evropy Elbrus
(5642 m), podle třetího seznamu ho−
rolezce Williama Hacketta je to Mont
Blanc (4810 m). I na jeho vrcholu již
Perglerová také stanula. Zbýval by te−
dy jediný – Denali, známý také jako
Mount McKinley. Při otázkách, zda
na titul Eva Perglerová hodlá opravdu
zaútočit, se vždy jen tiše usmívá.

Přeštická zubařka dobyla Jižní pól,
bojuje o Korunu planetyVčelaři, radujte se,

kraj vám pomůže
Krajská rada také pro letošní rok
schválila vyhlášení dotačního
pro gramu Podpora včelařství
2024. Na tento program je v roz−
počtu Plzeňského kraje vyčleně−
no celkem 2,9 mil. Kč. 

Je určen na podporu začínají−
cích a stávajících včelařů, realiza−
ci ozdravných a preventivních
opatření proti závažným onemoc−
něním včelstev, za účelem stabili−
zace počtu včelstev, zkvalitnění
včelích chovů, rozšíření a zlepšení
opylovací služby včelstev. 

„Chceme podpořit nejen stáva−
jící, ale také začínající včelaře.
Právě ti si mohou z dotace pořídit
nejen nové nástavkové úly, ale 
také minimální nutné vybavení
k úspěšnému včelaření. U stávají−
cích včelařů podporujeme přede −
vším pořízení nových nástavko−
vých úlů,“ říká náměstek hejtma−
na pro oblast životního prostředí
a zemědělství Josef Bernard. 

Žádosti o dotaci budou přijí−
mány od 26. 2. 2024 do 3. 3.
2024. Celkem bylo za období
2008−2023 v programu z rozpo−
čtu Plzeňského kraje poskytnuto
32,86 mil. Kč.

Pro regionální  
knihovny

Rada kraje poskytne neinvestiční
dotace v celkové výši 5,4 mil. Kč
na podporu regionálních kniho−
ven pro rok 2024 pro 13 žada −
telů. Další tři žádosti o dotaci
pro Městskou knihovnu Boženy
Němcové Domažlice, Městskou
knihovnu Rokycany, p. o.,
a Městskou knihovnu v Plasích,
p. o., vzhledem k jejich výši nad
jeden milion korun Rada do −
poručila schválit Zastupitelstvu
kraje. „Pro letošní rok jsme pení−
ze na zajištění provozu knihoven
navýšili oproti roku minulému
o 700 tisíc korun,“ upozornil
radní pro oblast kultury, památ−
kové péče a cestovního ruchu
Libor Picka s  tím, že díky tomu
budou mít čtenáři knihoven ve
všech částech Plzeňského kraje
přístup i k nejnovějším knihám,
které vycházejí.
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NA SLOVÍČKO S LÉČITELEM
Možná se Vám dostal do ruky letáček, na němž léčitel PhDr. Ladislav Kolářík, Mistr REIKI, informuje,
že pomáhá lidem u závažných, chronických i psychických onemocnění. V naléhavých případech i na dálku.
REIKI také vyučuje a zasvěcuje, poradny má v Praze i v Plzni. Odpověděl nám na pár otázek:

��Můžete čtenářům přiblížit, co je REIKI?
Je to japonské slovo. REI – vesmírné dávání života, KI – energie, tedy
vesmír ná životodárná energie. Učení REIKI pochází z Tibetu od buddhistic−
kých mnichů a je staré přes tři tisíce let. V roce 1822 duchovní Mikao Usui
objevil při meditaci klíč k léčbě. V roce 1980 bylo na celém světě 22 Mistrů
REIKI. První klinika REIKI byla otevřena v Tokiu, dnes jsou již v USA i jinde.
V současnosti je ve světě více než 1000 Mistrů REIKI, kteří ji mohou předávat
dál. REIKI energie působí na celý oganismus, jde vlastně o vyrovnání toků
energií přes sedm čaker. Čakra je kanál, kterým proudí energie do těla a z těla
ven. REIKI energie navodí v čakrách rovnováhu, a tím se organismus zbaví
nemocí, nebo se dá předcházet nemocem. REIKI energie rozpouští nádory,
záněty atd., rovněž harmonizuje psychiku a dává radost do života.

� Co děláte, když léčíte?
Když zájemce ke mně přijde, zeptám se na křestní jméno, automatickou kres−
bou určím, kde jsou největší problémy v klientově těle. Výsledek si ještě potvr−
dím automatickým písmem. Změřím na stupnici pomocí kyvadla, na kolik pro−
cent pracují jednotlivé tělesné orgány. Klient mi diagnózu potvrdí na základě
lékařských vyšetření. Zdůrazňuji, že medicína je prvotní, REIKI je podpůrný
prostředek k léčbě. Pak přiblížím ruce ke klientovu tělu v místech, která jsou
bolavá, nedotýkám se. REIKI energie je zvláštní tím, že se sama roz e běh ne do
postiženého místa, kde je zapotřebí. Jedinečná v tom, že ji lze posílat na dálku
a vložit do ní myšlenku jako kód, co se má uzdravit nebo zlepšit. 

� Odkud berete REIKI 
energii?

Každý, kdo je zasvěcen, může požá−
dat o energii a ona pak do něho proudí
temenní sedmou čakrou a vychází ru−
kama. Energie vlastně léčitelem proté−
ká a je předávána klientovi. Obvykle
stačí dvě tři návštěvy, ale mám také
klienty, kteří za mnou jezdí každé dva
týdny. Jedno sezení i  se stanovením
diagnózy trvá 40 – 60 minut.

� Léčíte pouze energií?
Také používám k léčení metodu vy−
sokých duchovních zákonů, která
vychází z dávné tradice a chápání
našich předků, kteří považovali ve−
smír, přírodu a vše živé za jeden 
celek působící v jednotě. Vše dopl−
ňuji bylinnými přípravky. Tyto meto−
dy a REIKI přednáším na meziná −
rodním festivalu „Miluj svůj život“
v Praze a také v Plzni. 
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Rozšíří Centrum 
sociálních služeb

Stod 
Rozhodující krok pro realizaci
projektu „Rozšíření komunitních
so ciálních služeb CSS Stod“ uči−
nila krajská rada tím, že rozhodla
o výkupu pozemků v katastrálním 
území Mantov. Zastupitelstvu 
kra je proto doporučila schválit
výkup par. č. 1420 o výměře
3716 m, zapsaného u Katastrální −
ho pra coviště Plzeň−jih, pro obec
Chotěv a k. ú. Mantov za kupní
cenu 9 998 000 korun, tj. za cenu
v daném místě a čase obvyklou. 

Pozemek bude po realizova−
ném výkupu a po provedení vkla−
du vlastnického práva do ka −
tastru nemovitostí předán k hos−
podaření Centru sociálních slu−
žeb Stod, které díky tomu bude
moci rozšířit kapacity pobyto−
vých služeb pro osoby s  PAS
a/nebo poruchou chování tím, že
zde vybuduje dva nové rodinné
domy s kapacitou  6 osob. První
pro osoby s PAS a/nebo poru−
chou chování a do druhého by
byly přesunuti stávající obyvatelé
z  pronajatých bytů, u nichž po−
stupně dochází ke ztrátě samo−
statnosti. Přemístěni budou do
nové domácnosti.   

Připojí se tak k  celorepublikové−
mu projektu a v průběhu roku při−
praví bohatý program. Jde o mi −
mořádnou kulturní událost, která
je primárně zaměřena na hudební
akce, ale pro veřejnost bude také
připraven i bohatý doprovodný
program (nejen) na hudební té−
mata, např. výstavy, literární 
večery, přednášky, ochutnávky
dobových pokrmů ad.      

„Město Plzeň plánuje v rámci pro−
jektu Rok české hudby 2024
a Smetana 200 provést kompletní
dílo Bedřicha Smetany, mj. soubor−
né operní, orchestrální, klavírní či
komorní dílo. Hlavními nositeli akti−
vit Roku české hudby 2024 v Plzni
budou Divadlo J. K. Tyla a Plzeňská
filharmonie, ale do projektu se zapo−
jí i další plzeňské kulturní instituce
a  hudební spolky,“ doplnila Eliška
Bartáková, radní   pro oblast kultury
a památkové péče.

Zcela unikátním projektem je
Smetanománie, při níž bude v dub−
nu souborně provedeno klavírní 
dílo Bedřicha Smetany. V rámci fes−
tivalu Smetanovské dny bude dále
souborně provedeno komorní dílo
Bedřicha Smetany a melodram.
Dalším velmi zajímavým projektem
je komponovaný pořad Studentské
deníky Bedřicha Smetany – Vzpo −
mínka na Plzeň. Jedná se o česko−
německý projekt, který představí

kompletní kritické vydání prvního
z  celkem 35 Smetanových deníků.
Stejný pořad se představí ještě
v Regensburgu, Mnichově, Berlíně
a Výmaru a na podzim bude uveden

v Praze. Festivalovým epilogem pak
bude film Neslyším. Koncem června
nebo začátkem září Plzeňská filhar−

monie připravuje autorský pořad –
open air Smetanova noc – smetano−
vá moc aneb „Velkolepá show ve
stylu 19. století“ (autoři: M. Pášma,
T. Ille, L. Kavalová).  

Divadlo Josefa Kajetána Tyla uve−
de celý cyklus Smetanových oper,
neboť operní tvorba patří k hlavním
pilířům pozoruhodného Smetanova
skladatelského díla. Přímo z vlastní−
ho reper toáru to budou  Prodaná
nevěs ta, Dalibor, Hubička, Čertova
stěna a v rámci projektu Noc s ope−
rou v  lochotínském amfiteátru
Libuše. Diváci se mohou těšit, že
uslyší také nedokončenou Violu.

Branibory v  Čechách, Dvě vdovy
a Tajemství do Plzně přiveze Národ −
ní divadlo moravskoslezské. 

Kompletní Smetanovo dílo uvede 
v Roce české hudby Plzeň
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Plzeň poskytne 4,3 milionu korun
na lepší vybavení pro hasiče, poli−
cisty a zdravotnické záchranáře.
Peníze poslouží na nákup či pře−
stavbu vozidel, které jednotlivé
složky integrovaného záchranného
systému využijí při svých zásazích,
nebo na nákup vybavení. 

„Částka ve výši 2,8 milionů korun
je určena pro Hasičský záchranný
sbor Plzeňského kraje. Díky finanční−
mu daru, který bude rozdělen na tři
části, budou moci hasiči z Ko šutky
upravit a dovybavit velitelský auto−
mobil tak, že v něm vznikne úložný
prostor pro převoz technického ma−
teriálu a budou do něj zabudovány
moderní komunikační prostředky.
Velitel stanice v Plzni Košutce řídí slo−
žitější zásahy a koordinuje mimořád−
né události, proto potřebuje moderně
vybavené velitelské zásahové auto.
Část peněz je pak určena na přestav−
bu podvozku v současné době nevy−
užívaného vozidla Iveco Magius ALP
375, díky níž bude vytvořen nákladní
automobil s  větší úložnou plochou
a výklopným zdvihacím čelem. Třetí
část z této sumy je pak určena na ná−
kup především ochranných pomů−
cek, dýchací techniky a sušících skří−
ní pro hasiče,“ uvedl radní města
Plzně pro oblast bezpečnosti a pre−
vence kriminality Jiří Winkelhöfer.

Plzeňští radní dále souhlasili, aby
město Plzeň poskytlo milion korun
ve dvou částech Krajskému ředi −
telství policie Plzeňského kraje.
Poli cisté podle vyjádření krajského
ředitele Petra Macháčka plánují, že
za cca 650 tisíc korun pořídí spe −
ciální IT techniku, která bude slou−
žit k zajištění nadstandardní kvality
do kumentace a odhalování proti−
právního jednání i k  jejímu před−
cházení. Zbytek ve výši 350 tisíc
korun použijí na pořízení technické−
ho vybavení policistů v přímém vý−
konu služby, pře devším k zabezpe−
čení jejich připravenosti na okamži−
tý a rychlý zásah.

Půl milionu korun pak chce měs−
to Plzeň poskytnout jako dar Zdra −
votnické záchranné službě Plzeň −
ského kraje. „Tato suma je určena
na nákup vozidla SUV, které přispěje
ke zlepšení akceschopnosti zdravot−
nických záchranářů a bude sloužit
i při mimořádných událostech s hro−
madným postižením osob, jako jsou
velké dopravní nehody nebo havá−
rie. Nově pořizované vozidlo bude
se vznětovým přeplňovaným mo −
torem a pohonem všech kol, vyba−
vené tažným zařízením, navigačním
systémem, výstražným zařízením
a volbou jízdního režimu,“ vysvětlil
Jiří Winkelhöfer.

Miliony na lepší vybavení
pro hasiče, policii a záchranáře 

Přívoz je jedinou možností, jak se
z oblasti Radnicka na Rokycansku
nejkratším způsobem dostat do
Nynic, do Třemošné nebo dalších
plzeňských částí, jakými jsou
Košutka či Lochotín. K přepravě ho
využívají lidé, osobní i nákladní
automobily, motocykly nebo kola.  

Přívoz spojuje vesnici Darová
(část obce Břasy na Rokycansku) na

pravém břehu řeky Berounky s levým
břehem, kde se ve vzdálenosti asi
1 km od přístaviště nachází vesnice
Nynice (část obce Hrom nice na se−
verním Plzeňsku). Už nyní je možno
si zakoupit permanentky. Přívoz se
nachází po proudu řeky asi 7 km pod
přívozem Nadryby a v jeho prostoru
je zakázáno koupání. 

Pramice je vlečena na řetězech
elektrickou kočkou, která se pohy−
buje po silném ocelovém laně na−
pnutém mezi stožáry nad řekou.
Přívoz je v provozu denně a celoroč−
ně, jeho vlastníkem je obec Břasy.
Výjimkou v přepravě je jen nepřízni−
vá situace, například povodně, sně−
hová vánice, bouřka, silný vítr nebo
tající ledy. Přívoz se také nesmí pro−
vozovat za tmy. Převozní pramice
uveze maximálně 8 tun nákladu.

Přes řeku Berounku 
s přívozem Darová
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K  již fungujícím sportovním aka−
demiím nově přibyla další, a to
volejbalová. K  letošnímu lednu
tak Pl zeňský kraj podporuje už
10 sportů, podepsal celkem tři−
náct memo rand se sportovními
subjekty (kluby). Na podporu
sportu je v  letošním roce aloko −
váno 27,8 mil. Kč. 

„Na konci loňského roku jsme se
sešli se zástupci volejbalového sva−
zu a nadačního fondu volejbalu
a dohodli se na společné podpoře
volejbalového sportu. Považujeme
za zásadní věnovat se komplexní
podpoře sportovců od mládežnické
kategorie až po tu dospělou. Je tře−
ba systémově řešit tréninkovou pří−
pravu, ale také lékařskou úrazovou
a léčebně preventivní péči, dbát na
vzdělávání trenérů. Rovněž budeme
prostřednictvím krajských zařízení
zajišťovat soustředění a kempy pro
všechny kategorie volejbalové aka−
demie,“ vysvětluje náměstek hejt−
mana pro oblast školství a sportu
Vladimír Kroc.

K  podpoře volejbalové akademii
až do konce roku 2025 se připo −
juje i město Plzeň. Memorandum

o spolupráci tzv. volejbalovou
akademii uzavřely spolu s Pl −
zeňským krajem a městem

Plzeň Český volejbalový svaz a na−
dační fond Volejbal Plzeň.  

Cílem Memoranda je prohloubení
vzájemné spolupráce k prosazová−
ní společných zájmů v oblasti pod−
pory rozvoje víceúrovňové spor−
tovní systémové přípravy a rozvoje
volejbalu organizovaném akademií
při Nadačním fondu Volejbal Plzeň
v Plzeňském kraji. Zřízená volejba−
lová akademie má za cíl věnovat se
výchově mladých spor tovců se
zájmem o volejbal. Jde o kontinuál−
ní podporu mládeže od spor tovní
přípravky až po dospělou kategorii
se zaměřením na vrcholovou spor−
tovní kariéru. Vzájemná spolupráce
k prosazování společných zájmů
bude na základě tohoto memoran−
da zaměřena zejména na tyto čin−
nosti: realizace programů a podpo−
ry výchovy mládeže, a to výlučně
neprofesionálních sportovců, pro−
pagace mládežnického volejbalu
v rámci města a kraje, spolupráce
a podpora volejbalové mládeže při
vzdělávacích a výchovných progra−
mech a pravidelných seminářích,
vzájemná propagace při konání
sportovních a osvětových akcí. 

Kraj podporuje sportovce
další akademií

Deset milionů korun na opravu,
údržbu a rekonstrukci sporto −
višť  rozdělí radnice mezi plzeňské
základní školy. Finance obdrží
4. ZŠ, 7. ZŠ a MŠ, 13. ZŠ, 21. ZŠ
a 28. ZŠ.  Celkem 2,7 milionu ko−
run dostane 4. ZŠ v Kralovické ulici
na Lochotíně na kompletní rekon−
strukci podlahy tělocvičny včetně
ochranného obložení stěn. 

„Povrch podlahy byl již poškoze−
ný, popraskaný a odřený. Po letních
událostech, kdy během rekonstruk−
ce střech došlo při vydatných de−
štích k vytopení téměř celé budovy
a zvlhnutí podlahových izolací, se
jeho stav ještě zhoršil,“ konstatova−
la Lucie Kantorová, náměstkyně
primá tora pro oblast školství a ces−
tovního ruchu.

Částku  1,5 milionu korun obdrží
7. ZŠ a MŠ na Vinicích na kompletní

rekonstrukci krytého sportoviště, na
výměnu umělého povrchu, opravu
podkladního betonu včetně izolace
a opravu stěn a jejich obložení. Čtvrt
milionu korun poskytne město Plzeň
13. ZŠ na Doubravce na opravu po−
vrchu běžecké dráhy. 

Na generální opravu povrchu
atle tické dráhy na 21. ZŠ na Slo −
vanech vyčlenil odbor školství
2,55 milionu korun. Dráha je na ně−
kolika místech poškozena pro −
růstajícími kořeny stromů, což mů−
že být pro žáky nebezpečné. Cel −
kové náklady na opravu činí 4 mi −
liony korun, kdy škola cenu dofi−
nancuje z  fondu investic. Rada
města Plzně rovněž souhlasila
s  poskytnutím tří milionů korun
28. ZŠ v Lobzích na opravu havarij−
ního stavu malé tělocvičny, souse−
dící nářaďovny a lezecké stěny.

Finance „základkám“ na
opravy sportovních zařízení

Tak se jmenuje nejnovější kniha
o Karlu Gottovi, kterou napsal jeho
dlouholetý obdivovatel, člen Fan
klubu Karla Gotta, Jan Hadrbolec.
Kniha je pohled celoživotního fa−
nouška na milovaného, hodného
člověka a nejlepšího zpěváka, 
jakého naše republika měla.
„S Karlem Gottem jsem se mnoho−
krát setkával ať už na koncertech ne−
bo v našem pražském Fan klubu.
U příležitosti jeho životního jubilea
jsem mu také věnoval skleněnou no−
tu, kterou drží na obalu nové knihy.
Nedalo mi to, abych si skvělé vzpo−
mínky na milovaného a hodného 
člověka nechal jen pro sebe. Proto
vznikla moje kniha, která vypovídá
o vztahu fanouška a ostatních lidí
z Fan klubu k tomuto mimořádnému
člověku. Osobně si myslím, že kniha Chodil mezi nás je skvělou
a stálou památkou pro lidi, kteří Karla Gotta milovali,“ svěřil se nám
autor knihy Jan Hadrbolec.

Kniha není běžně v prodeji. V případě vašeho 
zájmu volejte číslo 732906269.

KNIŽNÍ NOVINKA

Chodil mezi nás
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Hledáte nové zaměstnance? 
My Vám s tím pomůžeme.

Využijte našich dlouholetých zkušeností 
s personální inzercí a oslovte ty správné uchazeče.

Kontaktujte nás – Plzeňský rozhled.

Pokud Vás nabídka zaujala nebo se o nás chcete 
dozvědět víc, neváhejte nás kontaktovat!

hledá schopné obchodníky 
do call centra v Plzni

Podrobné informace o našem nakladatelství na

www.iv−nakladatelstvi.cz

Vzdělání, předchozí profese 
a věk nerozhodují!

Požadujeme:
• spolehlivost
• obchodního ducha
• plné pracovní nasazení
• znalost práce na počítači
• příjemný a kultivovaný hlasový projev
• češtinu jako mateřský jazyk.

Nabízíme:
• fixní mzda 27 000 Kč měsíčně

+ možnost provize v neomezené výši!

• pracovní doba 32 hodin týdně, 
v pátek pouze do 12 hod., 
volné víkendy, 5 týdnů dovolené

• Pro renomované organizace působící
v oblasti prevence a bezpečnosti reali  zu −
je me vydávání publikací určených dě−
tem. Náplní práce našich zaměstnanců je
péče o stávající zákazníky, a především
získá vání nových.

Tel.: 602 336 997 (paní Hatalová)
Životopisy posílejte na e−mail:

plzen@iv−nakladatelstvi.cz

IV−Nakladatelství s.r.o.

Spolu se začátkem nového roku
2024 začal i další cyklus každo−
ročního  Výběrového šetření pra−
covních sil. Tazatelé Českého sta−
tistického úřadu při něm v náhodně
vybraných domácnostech zjišťují
důležité údaje o zaměstnanosti, ne−
zaměstnanosti a pracovní mobilitě.
Letos bude součástí zjišťování
i modul otázek zaměřený na mladé
lidi a  uplatnění jejich dosažených
dovedností na trhu práce.

Tématy modulu 2024 jsou „mla−
dí lidé na trhu práce“ a „dosažený
stupeň vzdělání“. Jeho výsledky

poskytnou mezinárodně srovnatel−
né údaje o  tom, jak se mladým 
lidem ve věku 15 až 34 let daří na
trhu práce a jak jim při tom vzdělá−
ní pomáhá.

Očekává se, že výsledky vypoví,
zda úroveň dosaženého vzdělání
i veškeré získané dovednosti odpo−
vídají požadavkům vykonávaného
zaměstnání a případně, jaké byly
hlavní důvody pro nedokončení
studia, jako například příliš vysoké
náklady, upřednostnění práce,
obtíž nost studijního programu či
nedostatek motivace.  

Mladí lidé na trhu práce
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Návštěvníci Chráněné krajinné
oblasti Brdy se mohou nově na
svých toulkách zdejšími hvozdy
občerstvit pramenitou vodou u čtyř
nových krytých studánek. Vojen −
ské lesy a statky ČR (VLS), které
krajinu ve středních Brdech spra−
vují, jejich prameny obezdily ka−
meny a umístily nad ně stříšky,
které budou prameniště chránit.

Všechny čtyři studánky se nachá−
zejí na území lesní správy Straši −
ce  nad údolím Klabavy směrem
k Padrťským rybníkům. Dvě z nich
návštěvníci Brd najdou v lokalitě
Herpánka nedaleko cyklotrasy 2252.
Jde o nově upravenou studánku Pod
Pleší a pramen vyvěrající přímo
u kořenů vzrostlého smrku s pří−
značným názvem Pod stromem.
Lesníci VLS nově upravili na krytou
studánku také prameniště Ledného
potoka u žluté turistické trasy neda−
leko turistické křižovatky Josefka.
Čtvrté revitalizované prameniště pak
návštěvníci najdou přímo na pláních

okolo Padrťských rybníků na místě,
kde se dříve rozkládala zaniklá brd −
ská obec Zadní Záběhlá. Všechny
čtyři mají nově prameniště chráněné
obezdívkou z kamenů, na které je
umístěna stříška s názvem.

„Brdy jsou vodním rezervoárem
pro významnou část Plzeňského

i Středočeského kraje a naším cílem
je jejich retenční potenciál nejen
udržet, ale zvýšit. Proto v rámci pře−
chodu na přírodě blízký způsob hos−
podaření v této lokalitě revitalizuje−
me brdská prameniště nebo zde
každoročně budujeme ve spolupráci
s Agenturou ochrany přírody a kraji−

ny nové tůně, či stavíme vodní nádr−
že. Revitalizace pramenišť na kryté
studánky je drobnější, pro návštěv−
níky Brd ale viditelnější investicí
do vodního režimu v této lokalitě,“
uvedl ředitel VLS Roman Vohradský.

Brdská lesnická divize VLS v Jin −
cích chce v revitalizaci studánek po−
kračovat i v příštím roce. Podle ředi−
tele Davida Novotného lesníci v sou−
časné době tipují prameniště, která
projdou přeměnou.

„Brdské studánky jsou vyhlášené
svou dobrou vodou, od těch stá −
vajících si vodu odnášejí domů
návštěv níci z širokého okolí. Také
v příštím roce chceme proměnit na
kryté studánky prameniště, která se
nacházejí v blízkosti turistických
tras. Od jara budeme také pokračo−
vat v pořádání edukativních vychá−
zek pro veřejnost Za brdskými stu−
dánkami, kde se zájem ci dozvědí,
jak o ně pečovat a proč je brdské
prameny tak důležité chránit,“ dodal
ředitel Novotný.

Nové kryté studánky najdete po−
dle jejich názvu například v turis −
 tických mapách por tálu Mapy.cz, 
jejich lokaci najdete přehledně vy−
značenou zde: 

https://mapy.cz/s/ cetotogeko.

Vojenské lesy upravily v Brdech
čtyři prameny na kryté studánky
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Spolek TJ Halma je největším
sportovním subjektem zaměřeným
na parasport v  Plzeňském kraji
a sdružuje celkem osm subjektů.
Právě s ním  uzavřel Plzeňský kraj
memorandum, které bude pro obě
strany velmi výhodné. 

S  ohledem na možnosti zázemí
TJ Halma je předpoklad, že dojde
k úsporám v administraci veške−
rých dotací, které bude právě spo−
lek zaštiťovat pro ostatní. Výhodou
je také to, že spolek je registrován

na Úřadu práce Plzeň na chráně−
ném trhu práce, lze proto zaměst nat
hendikepovanou osobu jako admi −
nistrátora dotačních programů na
částečný úvazek. 

„Obecně můžeme říci, že para−
sportovní odvětví je zatíženo větším

počtem nutného personál−
ního zajištění v podobě
sportovních asistentů a do−
provodů, vyššími mate −
riálně−technickými nároky
na specifické vybavení, ja−
ko jsou sportovní vozíky,
nutné úpravy sportovního

vybavení, jako protetika či ortotika.
Další zátěží pro většinu těchto spolků
je to, že nemají vlastní sportoviště
a jsou nuceny využívat běžných ko−
merčních nájmů sportovišť. Tyto
i řada dalších problémů vedou k vyš−
ším nákladům na sportovní činnost

parasportovců,“ vysvětluje krajský
radní Vladimír Kroc s tím, že toto je
také cílem memoranda – zlepšit
podmínky pro paraspor ty a para−
sportovce v Plzeňském kraji.

Cílem podpory je sportovní čin−
nost v několika parasportovních od−
větvích v rámci zapojených subjektů
s adekvátním zázemím pro spor t,
včetně možnosti zapojení nových
sportovců. Podpora bude směřová−
na na činnost, kterou lze dělit na tré−
ninkovou a soutěžní část. Trénin −
ková činnost bude zahrnovat také
podporu na pronájem spor tovišť,

úhradu trenérům a asistentům, poří−
zení sportovního vybavení. V sou−
těžní části se jedná o účast sportov−
ců na národních i mezinárodních zá−
vodech, ale také organizace národ−
ních a mezinárodních sportovních
akcí v Plzeňském kraji. 

Další aktivitou je plán osvětové
činnosti spojené s náborem nových
parasportovců. Tato osvětová čin−
nost cílí i na všeobecnou informova−
nost o parasportu v Plzeňském kra−
ji, zejména formou přednášek v zá−
kladních i středních školách a zapo−
jení do velkých sportovních akcí.

Krajské memorandum na podporu parasportovců
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OBCHŮDEK 2021
+ pro rok 2024 
pomůže venkovu

Krajští radní schválili vyhlášení
dotačního programu OBCHŮDEK
2021+ v Plzeňském kraji pro 
letošní rok. Ten je financován
z prostředků Ministerstva prů−
myslu a obchodu ČR a jeho cí−
lem je udržení provozu maloob−
chodních prodejen v obcích do
1 000 obyvatel, resp. do 3 000
obyvatel, jejichž místní část/části
mají méně než 1 000 obyvatel. 

Dotace napomáhá snížit pro−
vozní výdaje prodejen na ven −
kově, ve kterých převažuje pro−
dej potravin, nápojů a tabáko−
vých výrobků. Minimální finanč−
ní přínos na jednu prodejnu je
40 000 Kč, maximální částka
pak 100 000 Kč. 

„V letošním roce – ve 3. výzvě
tohoto programu – rozdělí
Plzeňský kraj mezi žadatele ma−
ximálně 3,8 mil. Kč. V rámci
1. výzvy bylo již v kraji podpoře−
no 30 prodejen celkovou část−
kou 2,9 mil. Kč. V rámci 2. vý−
zvy bylo podpořeno 42 prodejen
celkovou částkou 4 mil. Kč,“
uvedl náměstek hejtmana pro
regionální rozvoj, IT a evropské
záležitosti Petr Vanka. 

Zapojení do dotačního progra−
mu, který pod názvem Program
podpory malých prodejen na
venkově OBCHŮDEK 2021+
schválila vláda v červnu 2021,
odsouhlasila krajská rada. „Jsme
si vědomi problematiky existenč−
ního udržení malých prodejen
v menších obcích. Proto kromě
programu OBCHŮDEK 2021+
vyhlašujeme pravidelně už řadu
let také program Zachování pro−
dejen v malých obcích, kterým
se snažíme udržet pro obyvatele
alespoň základní komfort pro na−
kupování,“ doplnil Petr Vanka.

Na samém konci loňského roku
přivítala Zoologická a botanická
zahrada města Plzně po čtyřech
letech další šimpanzí mládě!
Malý samec přišel na svět  28. 12.
2023. Jedná se o chovatelsky
cenné mládě. 

Pro matku, samice Mária   je
ročník 1987, jde o její první od−
chov. Také pro samce Siriho 

(královédvorský
od chov) se jed −
ná  o jeho první
plzeň ské mládě,
konkrétně čistok−
revného poddruhu
šimpanz čego.
Další zajímavosti:
• dosud poslední

odchov samice

Caila 1.1. 2020 ; 
(předtím Bamia 2003)

• pro mládě je kritický první rok
života

• ve skupině nyní 1 samec, 
4 dospělé samice, malá Caila
a mládě

• šimpanzi žijí v Plzni s přestávka−
mi od konce roku 1964; v roce
2023 byl modernizován ven−
kovní přírodní výběh z  roku
2000 (tehdy poprvé místo páru
začala být sestavována větší
skupina)

Foto K. Misíková

Po čtyřech letech má ZOO
další šimpanzí mládě

Dotaz čtenáře P. S. 
z Plzně – Bolevce:
Chystám se sepsat závěť
a při čtení občanského záko−
níku mě zaujala možnost po−
volat vykonavatele závěti.
Co může pro naplnění jedno−
tlivých bodů mojí závěti ten−
to vykonavatel udělat?

Odpověď advokátní
kanceláře :

Institut vykonavatele závěti se
dostal do našeho právního řádu
v  Novém občanském zákoníku,
který byl vydán s  účinností od
01.01.2014 a je třeba říct, že za
tu dobu s ním ještě velké zkuše−
nosti nejsou. Práva a povinnosti
vykonavatele závěti jsou rámco−

vě upravena v § 1553–1555
občan ského zákoníku, které
ovšem formulují poměrně obe−
cně jeho činnost. 

Zásadní je, že je to zůstavitel,
který určuje, zda a kdo bude vy−
konavatelem závěti, v textu závěti
může také určit jeho povinnosti,
a dokonce i způsob odměňování,
včetně toho, z jakých prostředků
se tak stane. 

Za nejlepší postup, pokud
chcete tento institut použít, je
nutné učinit závěť u notáře. Závěť
sepsána u notáře je zaevidována
v  Registru závětí, který vede
Notářská komora a při projedná−
vání dědictví pak soud tuto sku−
tečnost nejen konstatuje, ale vy−
konavatele závěti přímo vyrozumí
a informuje ho i o tom, který no−
tář jako soudní komisař bude 
dědictví projednávat. 

Vykonavatel se pak aktivně
zúčast ní dědického řízení, při−
čemž v  podstatě jde o to, aby
dbal o řádné splnění poslední vů−

le zůstavitele. Má k tomu potřeb−
ná práva ke splnění úkolů, které
jsou v  závěti obsaženy. Zejména
může před soudem hájit platnost
závěti, namítat nezpůsobilost dě−
dice nebo odkazovníka a vůbec
dbát o splnění zůstavitelových
pokynů, které závět obsahuje. 

Významné je i to (§ 1554/2
o. z.), že pokud není zůstavitelem
povolán správce pozůstalosti, tak
vykonavatel závěti také spravuje
pozůstalost, a to až do té doby,
než soud rozhodne o případném
jiném opatření nebo dědické říze−
ní ukončí. Majetek náležející do
pozůstalosti je však povinen
spravovat s péčí řádného hospo−
dáře a za tuto správu pak odpoví−
dá dědicům. 

Podrobnější, ale hlavně kon−
krétnější informace Vám poskyt−
ne každý notář, a to především
v  souvislosti s  vypracováním
závě ti, jak to také v  textu shora
doporučuji.  

JUDr. Václav Korecký

PRÁVNÍ
PORADNA

Advokátní kancelář JUDr. Václava Koreckého a Mgr. Radka Chaloupky
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Kraj podporuje 
hasiče i policisty

V loňském roce byly takto napří−
klad pořízeny pro policii přístroje
pro odbor kriminalistické techni−
ky a expertíz, které  slouží k do−
kumentaci protiprávního jednání,
přístroje pro přípravu gene −
tických vzorků – kvantifikátor,
koncentrátor, minilab s  příslu−
šenstvím. 

Dále se jednalo o speciální vy−
bavení pro zásahovou jednotku –
např. suchý oblek pro potápěče
ke zkvalitnění výkonu potápěčů
zásahové jednotky, člun Bom −
bardier s příslušenstvím a pod−
valníkem, hydraulický systém
pro násilné otevírání dveří, balis−
tický štít, automatický defibrilá−
tor, vozidlové radiostanice MAT−
RA ke zlepšení spojení v rámci
spolupráce složek IZS při řešení
mimořádných událostí a krizo−
vých situací, náhrada za doslu−
hující typ radiostanic, obměna sí−
ťové infrastruktury CISCO, která
je klíčová pro spojení jednotli−
vých složek policie. 

HZS PK v tomtéž roce provedli
obměnu protiplynového automo−
bilu, doplnění Biohazard komory
do CHL Třemošná, obměnu che−
mického kontejneru, dílčí obměnu
mycích a čistících strojů pro údrž−
bu požárních stanic. Mimo tyto
plánované nákupy  kraj vloni   po−
skytl policii věcný dar v podobě
nosičů balistických plátů (vesty)
v hodnotě 150 tisíc Kč a tři defi −
brilátory v hodnotě 120 tisíc ko−
run, obojí pro Speciální pořádko−
vou jednotku Krajského ředitelství
policie Plzeňského kraje.

Rozšíří svoji MŠ
Od září letošního roku otevřou
v Heřmanově Huti na severním
Plzeňsku dvě nové třídy zdejší
mateřské školy. Její provozovatelé
uvádějí, že jsou a stále chtějí být
moderním školským zařízením.
Proto   vytvořili   anketu, aby mohli
využít i názorů a zkušeností ro −
dičů, kteří sem vodí své ratolesti.
Vzhledem k navýšení kapacity
školky samozřejmě počítají také
s rozšířením pracovníků, tedy no−
vých pedagogů. Třeba je to příle−
žitost pro některé naše čtenáře.   

Cenný letní dub před Západo čes −
kým muzeem zatím není nutné 
kácet, rozhodli odborníci. Dokáže
odolat vůči zlomu či vývratu, a tak
byl vyhodnocen jako stabilní. Spe −
cialisté rovněž navrhli soubor pěs−
tebních opatření, dřevina proto 
bude i nadále pod jejich stálým
a pravidelným dohledem.

„Díky měření jsme zjistili, že zhru−
ba sto let starý dub letní, tedy strom
s velmi tvrdým dřevem, je navzdory
existenci dutiny u báze kmene odol−
ný proti vývratu i zlomu. Odborníci
se shodli na tom, že dřevina, která je

současně napadená dřevokaznou
houbou, zde vydrží ještě nejméně
deset let. Do té doby stojí za to
z hlediska historického, kompozič−
ního, mikroklimatického a ekologic−
kého strom zachovat, a proto ho
urči tě kácet nebudeme,“ informoval
Aleš Tolar, náměstek primátora pro
oblast dopravy a životního prostředí.

Znalci doporučili další
ošetření stromu, které bude
rozložené do několika etap.
Každé dva roky provedou ar−
boristé pravidelný redukční
obvodový řez koruny. Do tří

let bude provedena lokální reduk−
ce dlouhých a silných větví ve
spodní části koruny z důvodu po−

žadovaného zeštíhlení tvaru koruny
dubu o cca 35 procent. Podle aktu−
ální potřeby budou odstraněny su−
ché a poškozené větve v koruně.
Nejpozději v roce 2027 zopakují ta−
ké tahové zkoušky. 

Naposledy se tahová zkouška
uskutečnila v pondělí 8. ledna 2024.
Při ní se sleduje stabilita dřeviny
a prověřuje odolnost proti zlomu ne−
bo vývratu. Odborníci strom prověřo−
vali přístrojem Picus TreeQinetic, což
je nedestruktivní a přesná metoda
měření odolnosti kmenů. Před měře−
ním odborníci prozkoumali místo
růstu dubu, aby získali důležité infor−
mace o proudění větru nebo nad−
mořské výšce. Pracovníci provedli
dvě tahové zkoušky ze dvou na sebe
kolmých směrů, které uměle simulují
tlak na strom při silném větru.

Mohutný dub je pašák, je stabilní 
a odolá i silnému větru

O dotaci ve výši 12 milionů korun
pro hasiče, která je rozčleněna do
dvou částí, bude rozhodovat kraj−
ské zastupitelstvo. 

Celkem 10 milionů bude činit inve−
stiční dotace na projektovou doku−
mentaci stavby HS Staňkov, přeložku
elektrického vedení tamtéž, nákup
záchranné seskokové matrace, zá−
chranných nafukovacích člunů, cvič−
ných výcvikových figurín, vysavačů
vody s odolností i proti nebezpečným
látkám. Část neinvestiční ve výši
2 mil. Kč je určena na nákup ochran−
ných a věcných prostředků.

Podporu ve výši alokovaných
19,6 mil. Kč mohou čerpat také do−
brovolní hasiči. Rada schválila vy−
hlášení dotačního programu Pod −
pora jednotek sborů dobrovolných
hasičů obcí Plzeňského kraje v roce

2024. Žádosti o podporu z progra−
mu budou přijímány do 31. 3. 2024.
Program zahrnuje tituly určené k ná−
kupu nového dopravního automobi−
lu, požárního přívěsu pro hašení,
nové cisternové stříkačky či její
opravu, na pořízení přenosné moto−
rové stříkačky, nákup vybavení
a opravy neinvestiční povahy.

„Často si to neuvědomujeme, ale
hasiči jsou ti, kteří pomáhají nejen
u nehod a požárů, ale jejich pomoc
vidíme při povodních, odklízení ná−
sledků silného větru, pomáhají při
náročných transportech pacientů
sanitami. Zkrátka jsou tam, kde je
třeba a často i nad rámec své práce.
A co se týká dobrovolných hasičů,
ti tvoří osu života v malých obcích,
podílí se na sportovních aktivitách,
organizují kulturní akce i různé

soutě že, jsou k ruce profesionálům,
když je třeba pokrýt jakýkoli zásah.
Podpora z rozpočtu Plzeňského 
kraje je pro ně pomocí, jak zajistit
lepší vybavení a tím i lépe pomá−
hat,“ říká hejtman Plzeňského kraje
Rudolf Špoták.

Rada projednala také podporu
100 tisíc korun pro Nadaci policistů
a hasičů – vzájemná pomoc, která
podporuje jak děti policistů a hasičů
zemřelých při výkonu služby, tak
i hasiče a policisty, kteří jsou těžce
tělesně postiženi následkem zranění
utrpěného v rámci výkonu služby. Ze
schválené dotace bude nadace ten−
tokrát hradit ozdravné pobyty. Tato
nadace pomáhá téměř třem stov−
kám lidí. V Plzeňském kraji je to
5 rodin s devíti dětmi a 2 rodiny těž−
ce postižených policistů.

Kraj podpoří nejenom činnost, 
ale i Nadaci policistů a hasičů
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Rok 2024 je numerologicky číslo 8.
Numerologický význam tohoto čísla je
materiální moc, originalita, velké pe−
níze, obchod, sex, vůdcovství, 
síla. Vlastnosti jsou dominan−
ce, úspěšnost, realista, síla,
schopnost, ale také nevy−
bíravost, chamtivost a be −
zohlednost.
Osmička v sobě skutečně
ukrývá tendence, které po−
máhají k úspěchu. Proto se
osmičce daří při obchodování a ve
vůdčích rolích, které vyžadují charisma
a autoritu. Osmičky jsou obvykle ambi−
ciózní a dokáží se s problémy efektivně
vypořádat. V čínské kultuře je číslo 8
chápáno jako číslo nejšťastnější. Mnozí
lidé si například rádi připlatí za byt s čís−
lem osm, nebo za co nejvíce osmiček
v registrační značce auta. Darování dár−
ku obsahující číslo osm může být chá−
páno jako přání rychlého zbohatnutí.
Ovlivňuje nás všechny „nová doba“,
která začala epidemií strachu (při prv−
ním oznámení o kovidové infekci), dále
jsou to psychické problémy (deprese)
jako důsledek přetrhaných sociálních
kontaktů, války a ekonomická krize.

Nastala chaotická doba. Život je nároč−
ný v důsledku rychlého sledu negativ−
ních událostí. Plno lidí nezvládá správně

vyhodnotit informace, které
přicházejí ze všech médií.

Zejména ze sociálních sí−
tí jsme doslova zaplave−
ni množstvím informací
a podnětů s velkou mí−
rou sexualizace, agresi−

vity a povrchnosti. Nikdo
neví, co je a co není prav−

da, a to ani v seriózních mé −
diích, natož na sociálních sítích. Mnoho
rodin, kamarádských vztahů se rozpadlo
a rozpadá a zejména děti, které potřebují
ke svému vývoji stabilní vztahy a určitou
míru jistoty a stability, tím trpí.
To vše přináší chaos, náročné životní
situace, na které jsme nebyli zvyklí.
Dost lidí je přestává zvládat. Už v roce
2018 jsem tuto situaci předpokládal
a navrhoval, že je dobré začít s pre−
vencí. Podle mé intuice ale reagovalo
jen 10 % populace, která se řídila pří−
slovím, že: „Štěstí přeje připraveným“.
Podle mé teorie je ale lepší později než
nikdy začít mobilizovat síly na další
boj s chaosem.

V chaotické a nejisté době nikdy neví−
te, co je dobře, co je špatně, co je prav−
da, co je lež. Proto je nutné být maxi−
málně opatrný a nic neřešit a nerozho−
dovat bez promyšlení a bez porady v ro−
dinném systému či odborníkem na
oblast, které se rozhodnutí má týkat.
Přibývá zdravotních problémů a alar−
mující je, že se to týká i dětí. Proto je
dobré využívat osvědčených alternativ−
ních způsobů pro udržení zdraví. Myslet
pozitivně, mít pohyb, užívat vitamíny a
minerály, kterých je při stresu vyšší
spotřeba, než stačíme přirozeným způ−
sobem doplňovat.
Krize, kterou jsem předvídal již v roce
2018, by mohla skončit rokem 2026.
To by mohlo souviset i s klidem zbraní.
Podle mé intuice měla v roce 2018
většina obyvatel dobrý imunitní systém
na cca 85%. Nyní je to velmi špatné.
Imunitní systém je na cca 40 až 60%.
Z toho důvodu předpokládám nárůst
zdravotních problémů, což můžeme po−
zorovat už nyní. Například jsou to chro−
nické nemoci dolní části dýchacího
ústrojí, zánět jater, zhoubné novotvary,
chronické poruchy srdečního rytmu,
srdeč ní selhání.

Proto doporučuji jako prevenci mnou
vyzkoušené alternativní způsoby léčby,
což je akupresura (zápěstí na zápěstí 24
minut a opakovat 2x týdně cca 20 mi−
nut), užívat Beta glukany, základní vita−
míny a minerály (B3, B6, C, Rutin,
Draslík, Hořčík, Koenzym Q10, Fosfor,
Zinek, Selen), dále pohyb, myslet pozi−
tivně a nepodléhat strašení na sociál−
ních sítích a v médiích.
Pokud je člověk otrávený nebo znepo−
kojený, nemůže dosáhnout spontánní
radosti, nadšení, úspěchu. Udělejte
u sebe první krok, který všem vřele do−
poručuji. „Odpustit, neočekávat, ne −
lpět“. Je ztráta energie stále někomu 
něco vyčítat, stěžovat si, nadávat.
Probuďte v sobě individuální vlast −
nosti a rysy osobnosti, jako je opti−
mismus a zvídavost lidského vzkvétá−
ní, které vám umožní využít kladné
stránky života.

Všem přeji hodně zdraví a štěstí 
v roce 2024 Stanislav Brázda.

Vize na rok 2024 od známého psychotronika
a vizionáře Stanislava Brázdy STANISLAV BRÁZDA

tel. 777 119 600 
606 119 600

stanley.bradley@email.cz 
www.stanleybradley.eu



JSME MODERNÍ LÉKÁR−
NA v srdci Bavorského le−
sa s 35 pracovníky a jako
posilu pro náš tým hledá−
me farmaceutický perso−
nál (m, ž). Čeká na vás fle−
xibilní pracovní doba na
plný nebo částečný úva−
zek v příjemném kolegiál−
ním prostředí, nadstan−
dardní ohodnocení, vá noč −
ní plat, soukromé důcho−
dové pojištění, podpora
při dalším vzdělávání. Po −
žadujeme dobrou zna lost
němčiny. Kontakt: Arber −
land Apotheke, Anger −
straße 28, 94227 Zwiesel.
Tel: +49 9922845350,
www.arberlandapotheke.de
AIKIDO Klatovy – japonské
bojové umění, stálý nábor
nových členů ve věku 10–?
let, trénink Po, Pá: 18–20
hod., tel.: 607668443.

DO PRODEJNY s dárkovým
zbožím v Železné Rudě hle−
dáme PRODAVAČKU. Nutná
základní znalost němčiny.
Nabízíme možnost HPP
i DPP, ubytování zdarma, tý−
den práce / týden volno.
Více info na tel.:
602486490. RR 24088

CAFÉ CHARLOTTE, zavede−
ná firma s dlouholetou tradi−
cí v Železné Rudě, hledá
CUKRÁŘE / CUKRÁŘKU. Na −
bí zíme stabilní pracovní po −
měr v celoročním provozu
a ubytování zdarma. Poža −
du jeme alespoň základní
praxi v oboru nebo vyučení,
spolehlivost, nadšení učit se
nové věci a dále se vzdě −
lávat. Více info na tel.:
725835555 RR 24089

PRODÁM 2 péřové přikrývky.
Jedna je jako prošívaná deka
a druhá klasická peřina.
Rozměry š.140 x d.240 cm.
Peří je vyčištěné a v nových
sypcích. Cena dle dohody.
Tel: 733 706 493 PM 23099

DUBOVÉ piliny na topení.
Jsou uskladněné v  kubí −
kových žocích – cena 200
Kč/žok.  Tel.: 607234652.
RR 23736

SENO průměr 130, uskladně−
né, levně. Tel.: 702149706.
RR 24103

LEVNĚ: kolo skládačku, běž−
ky a sjezdové lyže Atomic
a Salomon + boty Head, led−
ničku do auta na 12/220 V.
Vše pěkné. Tel.: 702811794.
RR 24081

KOUPÍM řadovou garáž v Plz −
ni, platba v hotovosti dle sta−
vu a lokality. Smlouvu a pře−
vod katastru mohu zajistit.
Děkuji za nabídku.  email
m .musek@seznam.cz , 
Tel.: 606371684. PM 23095

KOUPÍM staré dětské hračky,
vánoční ozdoby, rádia, mlýn−
ky, hmoždíře, lustry. Mopedy,
motorky, Pionýry, motopřilby,
smalt. nádobí, panenky, obra−
zy, porcelán apod.  Tel.:
605080878. PM 24009

KOUPÍM staré věci z domác−
nosti: lívanečníky, lampičky,
porcel. sošky, fotoaparáty,
formy na pečení, mince, 
vyznamenání, kávomlýnky,
obra zy, šperky apod. Tel.:
605080878.   PM  24008

KOUPÍM staré hrnečky, hrn−
ce−kameninu, váhy, porcelán,
sklo, obrazy, hračky, hodiny,
hodinky, trojúhel. plechovky
od olejů, moto díly−Jawa,
Moped, Pionýr, reklamní
plech. cedule na zeď.  Tel.:
732431470. PM 24007

KOUPÍM staré jízdní kolo do
r. 1950, mosaznou pumpič−
ku, starou Babetu i nepojízd−
nou, Škodu 120M, nová za−
dní světla aj. náhradní díly, 
také na starého Pionýra.
Návody na obsluhu a katalo−
gy, dobové prospekty. Tel.:
721730982.  PM 24005

KOUPÍM starou vzduchovku,
maskáče, saka, čepice, rajtky
pohraniční stráže, vyzname−
nání, odznak NB a vzorný 
voják do r. 19602 – až 3.tis
Kč. Odznaky voj. učilišť, pi −
lotní aj. Těžítka ve tvaru mo−
delů voj. Techniky, ND na vo−
zy Škoda do r. v. 1988.  Tel.
721730982.  PM 24006

KOUPÍM staré pivní lahve
a sklenice s nápisy pivova−
rů. I jednotlivé kusy, děkuji
sběratel. Tel.: 732170454.
PM 22091
KOUPÍM funkční baterku na
mobilní telefon Ericsson
A1018S. Tel.: 728996829.
RR 24026

KOUPÍM fotoaparáty z obdo−
bí ČSSR Flexaret, Mikroma
apod. Koupím též staré
housle i poškozené, obrazy,
lustry, šavle, bajonety, vzdu−
chovky, sošky a hrnečky,
hodinky, odzna ky, medaile,
mince, poh ledy, vánoční
ozdoby, loutky a jiné. Tel.:
603 872 698 PM 24002

SBĚRATEL koupí staré obra−
zy a jiné starožitnosti. Solidní
jednání. Tel.: 608979838, 
E−mail: vladislav.soucek@
seznam.cz 

KOUPÍM novější Fabia Combi
benzin. Jen Plzeň a okolí. Tel.:
728 684 164 večer po 19h.
PM 24003

Z POZŮSTALOSTI   KOUPÍM
vše staré: porcelán, kamenné
hrnce, hodiny obrazy, nádobí,
váhy, rádia, vojen. věci z vál−
ky atd.  Tel.: 737903420. PM
24011

VYKLÍZÍTE byt, garáž, chalu−
pu? Koupím různé staré věci
– kanystr USA, Wehrmacht,
hasičskou−tesařskou sekeru,
váhy, kávomlýnek, sošky
z  porcelánu, zavírací nože,
zapalovače na benzin, dílen−
ský svěrák, kameninové hrn−
ce−formy na pečení apod.
Tel.:732431470. PM 24010

KOUPÍM dubovou kulatinu
na dřevořezbu od průměru
50 cm v různých délkách. Ne −
 musí být pouze hladký kmen,
může být i sukaté dřevo.
Tel.:607234652. RR 23737

VYKOUPÍME za velice sluš−
né ceny do vojenského mu−
zea okupace a osvobození
západních Čech vojenskou
techniku (i části), moto −
cykly, automobily, helmy,
dalekohledy, kordíky, ba −
jonety, tesáky, uniformy
(i části), voj. boty, vysílačky,
vyznamenání, opasky, pou−
zdra na pistole, plyn. masky,
zásobníky, kanystry, ešusy,
čutory, lopatky, torny, telata,
spacáky, šavle apod. Zájem
máme i o fotografie, doku−
menty a časopisy. Velice
děku jeme za nabídky i pří−
padné dary. Army muzeum
tel.: 731454110.

KOUPÍM lodní kontejner v za−
chovalém stavu, prosím vo−
lejte nebo pište na telefon
723439518. RR 24107

PRONAJMU průmyslovou
halu 600 m2 v Líních u Plzně
na hlavní třídě. Tel.:
602 555 503 PM 24001

PRONAJMU byt 3+KK
s bal konem, Voříškova ulice
Klatovy, tel. 603725073. RR
24015

PRONAJMU v Klatovech at−
raktivní byt 3+KK o výměře
101 m² s balkonem a 2x
garážovým stáním. Jedná
se o novostavbu ul. Cibul −
kova. Měsíční nájemné
19.000 Kč + zálohy na
služby ca 4.000 Kč, energie
se přepisují na nájemníka.
SMS na 737441365.
Zavolám zpět. RR 24035

PRONAJMU garáž ve Strá −
žově, nájem 800 Kč měsíč−
ně, tel.: 602495435. RR
24062

PRONAJMU byt ve Kdyni
1+1 v RD s parkovacím mís−
tem, vhodný pro manželský
pár. Tel.: 602854413. RR
24071

HLEDÁM chatu v okolí Kla −
tov na pronájem, později i ke
koupi. Tel.: 722150708. RR
24086

KOUPÍM byt 1 + 1 v Kla −
tovech do 1,5 mil. Kč. Tel.:
776829472. RR 24020

PRODÁM přívěs za os. auto
(vlastní výroba), tech. pro−
hlídka platná do 5. 11. 2024,
tel.: 721300957. RR 24005

TAŽNÉ zařízení na jakýkoli
automobil, prodej – montáž,
www.e−taznezarizeni.cz,
tel.: 775104121. RR 24058

PRODÁM Citroen Jumpy, ple−
chová verze, r.v. 2009, obsah
1.6 hdi,bílá, tažné zařízení,
3 místa, parkovací senzory,
po velkém servisu, nová stk
a emise, cena: 112000,− ,
Klatovy, Telefon: 723439518.
RR 24105

PRODÁM Škoda Fabia r.v.
10/2008, obsah 1.4 Mpi, 
63 kw, šedá metalíza, airba−
gy, radio, servo, abs, klima,
servisováno, dobrý stav, no−
vá stk a emise, el okna,
1. ma jitel, nekuřák, cena:
99000,− Kč, Klatovy, Telefon:
723439518. RR 24106

PRODÁM Škoda Fabia, r.v.
2005, absolutně bez koroze,
obsah 1.2 Htp, servo, centrál,
radio, nová stk a emise, 
cena: 55000,− Klatovy, 
T: 723439518. RR 24113

PRODÁM Dacia Duster, r.v.
2010, obsah 1.6 16V, ben−
zin, stříbrná barva, 1. maji−
tel, tažné zařízení, hagusy,
servo, centrál, el okna, kli−
matizace, nová stk a emise,
cena: 149000,−, Klatovy, tel:
723439518. RR 24109

PRODÁM Peugeot 301, r.v.
2015, capucino barva, obsah
1.2 benzin, nejeto 147 tkm,
servisní knížka,el okna, kli−
matizace, el okna, servo, do−
brý stav,abs, ton okna, rsdio
na cd, koupeno v Čr, cena:
105000,− Kč, Kt: telefon:
723439518. RR 24110

PRODÁM Citroen C 3, r.v.
2010, obsah 1.4 54 kw, ben−
zin, el okna, panorama přední
okno, klimatizace, centrál,
servo, imobiliser, servisní
knížka, platná stk a emise,
cena: 105000,− Kč, Klatovy,
T: 723439518. RR 24111

PRODÁM Ford Fiesta, r.v.
2014, obsah 1,6 diesel, čer−
ná metalíza, novější model,
chromové lišty, parkovací
senzory přední + zadní, kli−
matizace, abs, vyhřívané
čelní sklo, velice pěkný stav,
nová stk a emise, vyhříva−
ná sedadla, super cena:
145000,− Kt: telefon:
723439518. RR 24112

PRODÁM Renault Clio, r.v.
2009, obsah 1.2 benzin,
3 dveře, dobrý stav, nová stk
a emise, el okna, světle mor−
dá metalíza, nová stk a emi−
se, cena: 47000,− Kč, 
t: 723439518. RR 24108

PŘEVEDU záznamy z  video−
kazet na flešku, levně. Tel.:
777554484. RR 24102

CHCETE POSTAVIT PLOT?
Nabízíme kompletní realiza−
ci oplocení. Přijedeme – za−
měříme – naceníme – zajis−
tíme materiál – postavíme.
Poté si můžete v klidu užívat
bezpečí vašeho domova.
Volejte: 733710319, pište:
b e z d e k @ p l o t a n a . c z ,
navštiv te: www.plotana.cz.
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STARÉ PIVNÍ LAHVE!!
Zaplatím i několik desí−
tek tisíc Kč za starou
pivní lahev s nápisem
Plánice, Mačice, Blo −
vice, Chotiměř, Stu ben −
bach, Kundratitz, Gotz,
Jarolím, Pauli, Melan,
Šebesta, Kleč ka, Petr −
michl, Dollan ský, Watz −
cla wick, Lešer, Šubrt,
Vrhel, Čejna atd., tel.
606245515. RR 24017

ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE

ÚDRŽBA ZAHRAD,
ČIŠTĚNÍ ZÁMKOVÉ 

DLAŽBY,
PALIVOVÉ DŘEVO,

SEKÁNÍ TRÁVY, 
STŘIH ŽIVÝCH PLOTŮ, 

RIZIKOVÉ KÁCENÍ, 
PLOŠNÉ VÝŘEZY, 

ŠTĚPKOVÁNÍ,
SÁZENÍ STROMŮ
tel.: 728 70 90 70

www.kacim.cz 
RR 24104
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Měsíčník rozšiřovaný zdarma
do domácností

Sekretariát, soukromá inzerce:   
                                 Daniel Vébrová, tel.: 377 221 996
                                 e-mail: sekretariat@plzenskyrozhled.cz
Příjem inzerce: PO – ČT: 10:00 – 14:00 hod., PÁ: 9:00 – 11:00 hod.

Obchodní poradci:      Sandra Mertová, mobil: 777 730 257

                                    Jana Zicklerová: mobil: 777 730 258
                                    e−mail: zicklerova@plzenskyrozhled.cz

Technický redaktor:    Irena Bourová − mobil: 602 107 514
                                    e−mail: graficka@plzenskyrozhled.cz

Korektor:                  Mgr. Věra Fuxová − tel.: 773 631 047
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ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE � ŘÁDKOVÁ INZERCE

50 Kč (bez DPH) jeden řádek
– počet úhozů na řádek včetně mezer = 30

KOMERČNÍ 
ŘÁDKOVÝ INZERÁT: 

PŘEVEDU ZÁZNAMY z vide−
okazet na Flešku nebo DVD,
levně, Tel. 777 554 484 PM
23003

PRONAJMU LEŠENÍ:
A) trubkové lešení – kom−
plet včetně podlážek cca
200 m2–2.000 Kč / měs. /
100 m2. B) HAKI lešení – 1
kostka: výška podlahy 3 m,
délka 3 m, šířka 1,3 m (lze
postavit v jednom během
10 min.) –1.000Kč / měs.
I dlouhodobě. Vratná kauce
5.000 Kč. Klatovy. Zároveň
koupím trubky a doutníky.
Tel.: 720686209. RR
23553. 

PŘENECHÁM nájemné hro−
bové místo v Klatovech, vč.
prodeje náhrobního kamene
+ ohraničení dvojhrobu (žu−
la), v dobrém stavu. Cena do−
hodou. Info tlf.: 603703595.
RR 23979

VOJENSKÝ bazar: zdarma
nabízíme odborné oceňová−
ní historického vojenského
materiálu, převážně z obdo−
bí I+II světové války. Též
možnost odkupu, nebo pro−
deje. Tel.: 731454110. 

Martin 58/180 hledá kámoš−
ku do sauny, wellness nebo
jen tak na pokec. Tel: 607
467 062 PM 23036

POHODOVÝ, svobodný, štíh−
lý, 52letý, slušný, něžný hle−
dá ženu i starší, která je taky
sama a chybí jí také něžný
dotek a pohlazení i bez sexu
a hezké popovídání u kávy.
Můžu namazat i záda. Do −
poledne. Uvítám dlouhodobé
přátelství. Diskrétnost zaru−
čena. Zn. Dotek něhy. SMS –
722512502 – DO, KT, PJ,
PM, Sušice, Horažďovice. 
RR 24049

MUŽ 68/177, vdovec, říkají,
že mladšího vzhledu, vše −
stranný kutil, by se rád se−
známil s  aktivní ženou př i −
měřeného věku 60–66. Na −
bízím posezení u kávy, tanec,
autovýlety, upřednostňuji
osobní setkání a potom třeba
i více. Ne žádný flir t. Tel.:
728210170 – volat kdykoli
nebo SMS. RR 24099

52/183 rozvedený se záj−
mem o přírodu, turistiku, 
výlety. Hledá ženu pro život.
Ve dvou je život veselejší,
nejlépe PM, PJ, KT. 
Tel: 731163829. PM 24013

39/185 NEKUŘÁK, bezdětný,
rád by se seznámil s dívkou
výhradně od 16−19 let, ne
starší ženy. Mám rád cesto−
vání, kulturu a vím co od ži−
vota chci. Tel.: 721 821 193.
PM 24004 

HLEDÁM pohledného a štíh−
lého tanečníka na tance
v Plzni a blízkém okolí  kolem
65let. Do budoucna možná
i vztah. Prosím férové jednání.
Tel.: 775 497 976 PM 24000

70/159 PŘÍJEMNÁ, pohled−
ná, sportovně založená, se
zájmem o turistiku, kolo, příro−
du a výlety, hledá něžného, za−
jištěného přítele a kamaráda
60+, který ještě chce plno−
hodnotně žít. Osobní setkání
napoví. Nejlépe KT, DO, Sušice
a okolí. Tel.: 605120577 – vo−
lat po 19. hod. RR 24048

VDOVA, 75 let, hledá muže
k seznámení – abstinent, ne−
kuřák. Tel.: 728819628. RR
24057

Další číslo

Plzeňského
rozhledu

vyjde 4. 3. 2024

PROVÁDÍM zednické
práce – omítky, malíř−
ské práce, rekonstruk−
ce bytového jádra, ob−
klady, dlažby, bourací
práce a další práce
dle domluvy. Plzeňsko,
Klatovsko, Domaž lic −
ko, Sušicko a okolí.
Rozumné ceny. Tel.:
721757399. RR 24053
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